
یــک فعال حقوق کودکان با بیان اینکه غالبا کودک همســری ریشــه های 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی متعدد و پیچیده ای دارد، درباره برخی اظهارات 
که مبارزه با کودک همسری منجر به کاهش ازدواج و جمعیت می شود، مطرح 
کرد: نمی توان گفت با محدود و مشروط کردن کودک همسری، جوانان ۲۰ و 
۳۰ ساله از ازدواج پشیمان می شوند. اصطلاح کودک همسری باید به درستی 
توصیف شود و تبعات منفی ازدواج کودکان برای خودشان و جامعه، به دور از 
فضاسازی های آرمانی و یکجانبه نگری، به گروه های هدف، آموزش داده شود.

تینا سادات قضاتی اظهار کرد: از مهمترین عوامل تأثیـــرگذار بـر امر ازدواج، 
وضعیت نظـام  حقوقـی یک کشور است. بنابراین ...

بازار ســرمایه هفته گذشته در حالی 
روندی نوســانی و نزولی داشــت که 
کارشناسان براین باورند همه شرایط 
برای صعود این بازار فراهم اســت و 
دلیــل حرکت نوســانی و نزولی بازار 
سرمایه بیشتر خارجی است تا داخلی.  
شــاخص کل بورس در حالی که در 

هفته های گذشته دوباره تا ...

آخرین نفس های ترامپ در خلیج فارس

 انتقام نقطه ای ترور سایه جنگ یا توهم قدرت نمایی
سردارسلیمانی را می گیریم

 باید خود را برای کنار رفتن 
تحریم ها آماده کنیم

 به یک قدمی احیای 
دریاچه ارومیه رسیدیم

کسری بودجه دولت بر بازار 
سهام تاثیر جدی دارد

احداث بزرگترین تونل آزادراه 
تهران- شمال تا پایان سال

غیرحضوری شدن صدور مجوز 
ترددهای بین شهری
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ایران و جهان

صنعت، معدن، تجارت

نفت و انرژی

بانک، بیمه، بورس

راه و شهرسازی

جامعه

 »کودک همسری« را 
سیاسی نکنید

 آیا بورس دوباره 
صعودی خواهد شد؟

روزنامه اقتصادی ـ سیاسی ـ اجتماعی 

 مسیر نیروی قدس و مقاومت  مسیر نیروی قدس و مقاومت 
2با شیطنت های آمریکا تغییر نمی کندبا شیطنت های آمریکا تغییر نمی کند

 بورس بالاتر از مسکن و سکه 
قرار گرفت

بین ســالهای ۱۳۸۸ تا ۱۳۹۸ در بین چهار بازار بورس، مسکن، سکه و 
ارز، بالاترین بازدهی ســالیانه به میزان ۵۱ درصد به بازار سرمایه تعلق 
داشته است. به گزارش ایسنا، مقایسه نرخ رشد سالانه قیمتی بازارهای 
موازی بین سالهای ۱۳۸۸ تا ۱۳۹۸ حاکی از آن است که بازار بورس با 
رشد سالیانه ۵۱ درصد بالاترین نرخ رشد را در بین چهار بازار رقیب به 
خود اختصاص داده است.  رتبه دوم با رشد میانگین ۴۲ درصد سالیانه 
به بازار سکه تعلق داشته است. بازار ارز با میزان رشد ۳۶ درصد سالیانه 

در رتبه سوم قرار دارد.
بازار مسکن نیز که متوسط رشد قیمت سالیانه آن بین سالهای ۱۳۸۸ تا 
۱۳۹۸ بالغ بر ۲۶ درصد بوده از کمترین میزان رشد در بین چهار بازار 
مذکور برخوردار بوده است. از طرف دیگر هم حرکتی بین شوکهای ارز و 
شوکهای قیمت مسکن در همه سالهای مورد بررسی )۱۳۸۸ تا ۱۳۹۹( 
مشاهده می شود. نکته قابل توجه آن است که نوسانات در قیمت مسکن 
با یک دوره تاخیر از نوسانات قیمت ارز پیروی می کند. تحلیل نسبت 
نقدینگی به قیمت مسکن نیز نشان می دهد یکی از دلایل اصلی افزایش 

قیمت مسکن، رشد نقدینگی و انتظارات تورمی حاصل از آن است.
مطابق گزارش دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی، در زمانهایی 
که شاخص »نقدینگی به قیمت مسکن« از روند بلندمدت خود پیشی 
می گیرد، فشاری برای افزایش قیمت مسکن در دوره های بعدی ایجاد 
می کند. بر این اساس در سال ۱۳۹۷ بیشترین فشار برای افزایش قیمت 
مسکن از محل شــوکهای ایجاد شده در شاخص »نقدینگی به قیمت 

مسکن« به وجود آمده است.
آثار این شــوک در افزایش بســیار زیاد قیمت مسکن در سال ۱۳۹۸ 
قابل مشاهده است. افزایش قیمت در سال ۱۳۹۹ نیز می تواند ناشی از 

انتظارات تورمی حاصل از رشد نقدینگی ارزیابی شود.
طبق این بررسی در آبان ماه ۱۳۹۹ متوسط قیمت یک متر مربع مسکن 
شــهر تهران ۲۷ میلیون و ۸۲۸ هزار تومان بوده است. بدون محاسبه 
قیمت مناطق ۱، ۲، ۳ و ۶ متوسط قیمت مسکن در تهران ۱۹ میلیون 
و ۸۰۱ هزار تومان خواهد بود. در شهر تهران میانگین قیمت مسکن در 

مناطق ۱، ۲، ۳، ۵ و ۶ بالاتر از متوسط قیمت است.
از سوی دیگر قیمت دلاری هر متر مربع واحد مسکونی در شهر تهران 
در آبان ماه ۱۳۹۹ به میزان ۱۰۵۱ دلار و در هشــت ماه نخســت سال 
۱۰۲۴ دلار بوده است. همچنین ســال ۲۰۲۰ در کل کشور میانگین 
قیمت هر متر مربع مســکن ۸۱۸ دلار بوده که از نظر شاخص درآمد 
سرانه در بین پنج کشــور خاورمیانه وضعیت بهتری نسبت به مصر و 

لبنان محسوب می شود.
طی ســال ۲۰۲۰ در بین پنج کشور خاورمیانه شــامل ایران، ترکیه، 
مصر، لبنان و امارات متحده عربی، میانگین قیمت دلاری مســکن در 
ایران ۸۱۸ دلار و درآمد ســرانه ۷۲۵۷ دلار بوده است. متوسط قیمت 
مســکن در ترکیه ۷۳۳ دلار و درآمد ســرانه ۷۷۱۵ دلار بود. در مصر 
میانگین قیمت مســکن ۸۳۱ دلار و درآمد سرانه ۴۸۹۸ دلار به ثبت 
رسید. لبنان با متوســط قیمت ۳۶۹۳ دلار برای مسکن و ۲۷۴۵ دلار 
برای درآمد ســرانه نامناســب ترین وضعیت را از این نظر در بین پنج 
کشــور مذکور دارد. اما بهترین وضعیت در بین پنج کشــور یاد شده 
از آن امارات متحده عربی اســت. با وجود آنکه ســال ۲۰۲۰ میانگین 
 قیمت مســکن در امارات ۵۹۱۸ دلار بوده، درآمد ســرانه این کشــور 

به ۳۱ هزار و ۹۴۸ دلار رسید.

8 7 Saturday 02 January 2021 | No 691 شنبه 13 دی 1399| سال چهارم | شماره 691| 8 صفحه | 2000 تومان

وزیــر آموزش و پرورش گفت: لایحه رتبه بندی معلمان تقدیم دولت 
شده است و امیدواریم در دولت و مجلس به تصویب برسد؛ بودجه اش 
را هم پیش بینی کرده ایم و به امید خدا سال آینده شرایط فرهنگیان 
بهتر از امســال خواهد بود. به گزارش فارس، محسن حاجی میرزایی 
وزیر آموزش و پرورش در نشســت اعضای شورای معاونان اداره کل 
اســتان کرمان و ارتباط مجازی با اعضای شــورای معاونان آموزش 
و پرورش شهرســتان ها و مناطق این اســتان کرمان، با اشــاره به 
ویژگی های یک مدیر موفق اظهار کرد: یکی از مهم ترین شاخص های 
یک مدیر موفق »تحقق هدف« است.وی ادامه داد: گاهی در مواجهه 
با هدف دچار یک خطای راهبردی می شویم و هرچند برای اهدافمان 
در نظــام تعلیم و تربیت فرایندهایی تعریف کرده ایم اما همه مدیران 
باید مراقب باشند راه به درستی انتخاب شود؛ اگر راه، درست انتخاب 
نشود هر چقدر هم خوب حرکت کنیم به مقصد نمی رسیم، بنابراین 
دغدغــه اول؛ دغدغه »پایــش اهداف« اســت.حاجی میرزایی افزود: 
شــاخص دوم این است که به عنوان مدیر باید »توانایی حل مسأله« 
را داشــته باشــیم؛ به عنوان مدیر یک مجموعه در تاریخی منصوب 
می شویم و زمانی مسؤولیت را ترک می کنیم، باید ببینیم آیا در این 
دوره توانسته ایم مسأله ای را حل کنیم یا خیر؟ اگر مهارت حل مساله 
نداشــته باشیم معلوم نیســت که مدیریت ما موثر بوده یا خیر؟ هر 
مدیری که مســؤولیتی را می پذیرد باید بتواند مسأله ای را به صورت 
پایدار و نه موقت، حل کند.وی، ســومین شاخص یک مدیر موفق را 

»توانایی مدیریت بحران« دانست و اضافه کرد: برای شرایط متعارف 
همیشــه آماده ایم اما در زمان بحران مهم است که مدیریت چگونه 
باشد؛ در شرایط بحران است که توانایی مدیران مشخص می شود؛ در 
این ســال کرونایی مدیر خلاق و توانمند در آموزش و پرورش کسی 
اســت که با قدرت مدعی شــود حتی یک دانش آموز در منطقه یا 
شهرستانش بازمانده از تحصیل و آموزش نیست، مدیر باید تضمین 
کند همه دانش آموزان به یک آموزش باکیفیت دسترســی داشــته 
باشند.وزیر آموزش و پرورش با بیان این که خلاقیت به معنی توانایی 
پیدا کردن راه های متفاوت اســت، گفت: اگر گوش های خوبی برای 
شنیدن و چشم های خوبی برای دیدن داشته باشیم دنیایی از آموزش 
و تجربه در همین دوره کرونا می توانیم داشته باشیم.وی اظهار کرد: 
ناب ترین دانش، دانش ناشــی از تجربیات است، برای همه پزشکان 
رویارویــی با کرونا یک تجربه جدید مبتنی بر یادگیری بود، در کنار 
همه مسائل تلخ کرونا این فرصت در اختیار ما هست که بیشتر فکر 
کنیــم و از این فرصت طلایی بیاموزیم؛ این دوره باید دوره یادگیری 
سرشار از آموزه های ناب باشد؛ این فرصت طلایی را برای ارائه خدمت 
باکیفیت مغتنم بدانیم و اگر برداشــت هــای ما از این دوره عمیق و 
دقیق نباشد همه ما خســارت دیده ایم.حاجی میرزایی با بیان اینکه 
هیچ عرصه ای از عرصه   های دانش بشری عمق و پیچیدگی آموزش و 
پرورش را ندارد، گفت: همه دانش ها در برابر دانش هایی که در حوزه 
تعاملات انســانی شکل می گیرند ساده هستند، قواعد همه علوم به 

مراتب ساده تر از قواعد ارتباط با انسان هاست.وزیر آموزش و پرورش 
تصریح کرد: اگر هر هفته مدیران با معلمان ارتباط نداشــته باشــند 
یــا دانش آموزان با معلمان در پیوند نباشــند، باید در انتخاب مدیر، 
تجدید نظر کرد.وی با اشاره به اینکه به روش های متعارف قبلی نباید 
اعتماد کنیم، گفت: روش های قبلی برای امروز ما کارساز نیستند، در 
خصوص سامانه سناد و حل مشکلاتش کارهای زیادی انجام شده و 
در حال یکپارچه سازی ســامانه ها هستیم که برنامه ریزی کرده ایم 
تا دهه فجر امســال عملی شــود؛ در زمینه نیروی انسانی هم با یک 
آشفتگی و نابسامانی مواجهیم که باید ساماندهی شود.حاجی میرزایی 
ادامه داد: با تصمیم شورای عالی انقلاب فرهنگی، مسؤولیت تعلیم و 
تربیت کودکان به آموزش و پرورش داده شده، هر چند ۸۴ درصد این 
کودکان در خانه ها تربیت می شوند و در آغوش مادرانشان هستند اما 
ما باید چهارچوب تربیتی ارائه کنیم.حاجی میرزایی درخصوص طرح 
رتبه بندی معلمان گفت: لایحه این طرح تنظیم و تقدیم دولت شده 
و امیدواریم در مجلس شورای اسلامی به تصویب برسد؛ بودجه اش را 
هم پیش بینی کرده ایم، به امید خدا ســال آینده شرایط فرهنگیان 
بهتر از امسال است.وی ارزشیابی از آموزش ها را بسیار مهم دانست 
و اظهار کرد: نیازمند این هستیم که مرتب پیشرفت تحصیلی را رصد 
کنیم؛ طرح های زیادی در مرکز سنجش وزارت در دستور کار است 
که همه ما باید بر اساس این ارزشیابی ها، راهنمای عمل داشته باشیم؛ 

اگر یک سال را بدون ارزشیابی به پایان ببریم جفا کرده ایم.

سرلشکر سلامی:   انتقام نقطه ای ترور سردارسلیمانی را می گیریم

حاجی میرزایی: سال آینده شرایط فرهنگیان بهتر از امسال خواهد بود

فرمانده کل سپاه با بیان اینکه انتقام سخت نقطه 
نیســت بلکه یک مسیر اســت، گفت: ما انتقام 
نقطه ای سردار شــهید سلیمانی و همرزمانش را 
از عاملان و آمران آن خواهیم گرفت. به گزارش 
خبرنگار مهر، سرلشــکر حسین سلامی فرمانده 
کل ســپاه پاســداران دیروز)جمعه( در حاشیه 

مراســم بزرگداشت سردار ســلیمانی، در جمع 
خبرنگاران،  گفت: حاج قاسم نشان داد وقتی ما 
حرکت می کنیم و هنگامی که در میدان جنگ 
و جهاد با دشــمن حضور پیــدا می کنیم، پیروز 
هستیم. سکوت و ســکون تنها چیزی است که 
مســلمانان را ذلیل می کند. حاج قاســم مظهر 
حرکت بود، نشــانه جهاد بــود و از هیچ قدرتی 
نمی ترســید و هیچ قدرتی را غیر از قدرت الهی 
معتبر نمی دانســت. بنابراین مقاومت این درس 
را گرفته که باید بی توقف ادامه دهد و اســتمرار 
جهاد عامل حیاتی ســعادت همه ماست. وی در 
پاسخ به سوالی درباره تداوم مسیر انتقام سخت 
که در منطقه شروع شده و ادامه خواهد داشت، 
اظهار داشت: انتقام سخت نقطه نیست بلکه یک 
مسیر اســت. البته ما انتقام نقطه ای این سردار 
بــزرگ و همرزمانش را از عامــلان و آمران آن 
خواهیم گرفت که جدا از همه مسیری است که 
ما طی می کنیم. یعنی آنانی که در این شهادت 
ها دست داشــتند، آرام نخواهند بود. اما زمان و 
مکان و کیفیت تابع شــرایط خاصی است که به 

وجود خواهد آمد و ما آن شــرایط را به اذن خدا 
به وجود خواهیم آورد.   فرمانده کل سپاه گفت: 
اما مســیر انتقام سخت مســیر فروپاشی رژیم 
صهیونیســتی و اضمحلال سلطه سیاسی آمریکا 
بــر منطقه و اخــراج آمریکا از منطقــه و دادن 
سرنوشــت مسلمانان به دســت خودشان است. 
عزت عظیم مســلمانان باید حفظ شــود و این 
انتقام ســخت به عنوان یک طریق و یک مسیر 
گرفته شود. سرلشکر سلامی در پاسخ به سوالی 
درباره اینکه اخیرا دشمنان وانمود می کنند که 
در حال آرایش نظامی هستند، اظهار داشت: این 
مهم اســت که آنها چه تصمیمی می گیرند بلکه 
تصمیم ما مهم است. وی افزود: ما تصمیم گرفته 
ایــم که با همه قدرت و ظرفیت و قوت در مقابل 
هر دشــمن کوچک و بزرگ بایستیم و پیروزی 
برای ما قطعی اســت چرا که ما هم دشــمن را 
می شناســیم و هم خودمان را. ما اراده کرده ایم 
که بر دشــمن غلبه کنیم و همان طور که سردار 
ســلیمانی گفت همه مرد میدان هستیم. دشمن 
اگر آرزوی شکست دارد وارد میدان شود و ما در 

میدان حاضر هســتیم. فرمانده کل سپاه تاکید 
کرد: معتقدیم که این تحرکات بازتاب پیامدهای 
ناشی از اشتباه ســال گذشته آمریکایی ها در به 
شــهادت رساندن ســردار بزرگ ســپاه اسلام و 
»ابومهــدی المهندس« و یارانش اســت که یک 
بغض فشــرده ای را میان جوانــان و غیر جوانان 
جهان اســلام ایجاد کرده انــد. وی با بیان اینکه 
»این بغض فشــرده مثل یک کابوس همیشــه 
آمریکایی هــا را رنج می دهــد و آنها برای نجات 
از این کابوس خطرناکی که احســاس می کنند 
دست به یک سلسله تحرکاتی می زنند«، تصریح 
کرد: در هر صورت ما برای هرگونه واکنش آماده 
هستیم.فرمانده کل سپاه همچنین در باره اینکه 
آیا امروز جمهوری اســلامی ایران از اینکه شاید 
ترامپ حمله یا اشــتباهی علیه ایران انجام دهد، 
نگرانی دارد؟ تاکید کرد: ایران هیچ نگرانی ندارد 
و ما برای دفاع از اســتقلال خود، منافع حیاتی 
و دســتاوردهای انقلاب بزرگ مان آماده هستیم 
و این آمادگی را ظرف ۴۱ ســاله گذشته ایجاد 

کردیم.

روز گذشــته وزیر امور خارجه کشورمان به تحرکات 
آمریکا در منطقه واکنش نشــان داد و آن را توطئه ای 
برای آغاز جنگ دانست.ابوالفضل خدائی: روز گذشته 
بود که محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه ایران طی 
توئیتی نوشت اطلاعات به دست آمده از عراق حاکی از 

توطئه ای برای ساخته و پرداخته کردن بهانه ای برای 
جنگ اســت. ظریف در ادامه تصریح کرد که ایران به 
دنبال جنگ نیســت، اما آشــکارا و مستقیم از مردم، 
امنیت و منافع حیاتی خود دفاع خواهد کرد. موضوعی 
که ظریف به وزرای خارجه کویت و قطر نیز گوشــزد 

کرد و گفت مسئولیت هر گونه ماجراجویی در منطقه بر 
عهده آمریکا خواهد بود. اما چه اتفاقی افتاد که ظریف 
این توئیت هشدارگونه را منتشر کرد؟ بررسی تحولات 
اخیر منطقه حاکی از تحرکات بی سابقه آمریکایی ها 
است. اگرچه کنث مک کنزی، فرمانده نیروهای آمریکا 

در منطقه غرب آسیا گفته است که کشورش به دنبال 
جنگ با ایران نیست، اما حقایق حاکی از مسائل دیگری 
اســت. از حدود ۲۰ روز پیش دو بمب افکن آمریکایی 
۵۲H-B وارد خاورمیانه شدند که به گفته مقام های 

آمریکایی هدفش پیام مستقیم بازدارندگی...
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روز گذشــته وزیر امور خارجه کشــورمان به تحرکات 
آمریکا در منطقه واکنش نشــان داد و آن را توطئه ای 
برای آغاز جنگ دانست.ابوالفضل خدائی: روز گذشته بود 
که محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه ایران طی توئیتی 
نوشت اطلاعات به دست آمده از عراق حاکی از توطئه ای 
برای ساخته و پرداخته کردن بهانه ای برای جنگ است. 
ظریف در ادامه تصریــح کرد که ایران به دنبال جنگ 
نیست، اما آشــکارا و مستقیم از مردم، امنیت و منافع 
حیاتی خــود دفاع خواهد کرد. موضوعی که ظریف به 
وزرای خارجــه کویت و قطر نیز گوشــزد کرد و گفت 
مسئولیت هر گونه ماجراجویی در منطقه بر عهده آمریکا 
خواهد بود. اما چــه اتفاقی افتاد که ظریف این توئیت 
هشدارگونه را منتشر کرد؟ بررسی تحولات اخیر منطقه 
حاکی از تحرکات بی سابقه آمریکایی ها است. اگرچه 
کنث مک کنزی، فرمانــده نیروهای آمریکا در منطقه 
غرب آســیا گفته است که کشورش به دنبال جنگ با 
ایران نیست، اما حقایق حاکی از مسائل دیگری است. از 
حدود ۲۰ روز پیش دو بمب افکن آمریکایی ۵۲H-H وارد 
خاورمیانه شدند که به گفته مقام های آمریکایی هدفش 
پیام مســتقیم بازدارندگی به ایران است. همچنین در 
خبرها آمده بود نیروی دریایی آمریکا اعلام کرده است 
که زیردریایی »یواس اس جورجیا« مجهز به موشک های 
هدایت شونده با همراهی چند کشتی جنگی آمریکایی 
از تنگه هرمز عبور کرده و وارد خلیج فارس شده است. 
ترس از انتقام ایران در آستانه ترور ناجوانمردانه سردار 
شهید قاسم سلیمانی موجب شد تا واشنگتن تجهیزات 
نظامی خود را به منطقه اعزام کند.این تحرکات از آن جا 
آغاز شد که روزهای قبل تر منطقه الخضراء که سفارت 

آمریکا در آن قرار داد هدف چند راکت قرار گرفت.در پی 
این حادثه مایک پمپئو وزیر امور خارجه آمریکا بار دیگر 
انگشت اتهام را به سمت ایران نشانه گرفت و با لحنی 
تند از مردم عراق خواست تا عاملین این حادثه را تحت 
پیگرد قرار دهند. در پی این اتهام زنی سعید خطیب زاده 
سخنگوی وزارت امور خارجه در توئیتی نوشت: اتهامات 
ضدایرانی پمپئو را که آشکارا با هدف تنش آفرینی طرح 
شــده، قویا رد می کنیم. ایرانهرگونــه حمله به اماکن 
دیپلماتیک را مردود می داند.رئیس جمهور آمریکا نیز در 
ادامه با اتهام زنی بی پایه و اساس علیه ایران، این کشور را 
به دست داشتن در حمله راکتی اخیر به سفارت ایالات 
متحده در بغداد متهم کرد و گفت که اگر یک آمریکایی 
کشته شــود، ایران را مسئول خواهد دانست. این اتهام 
زنی بار دیگر با موضع گیری وزیر خارجه کشورمان روبرو 
شــد. ظریف گفت: ترامپ از یک عکس بی ارزش برای 
اتهام زنی به ایران استفاده می کند و مسئول کامل عواقب 
هرگونه ماجراجویی در روزهای پایانی کارش خواهد بود. 
ظریف همچنین در توئیتی نوشت: قراردادن شهروندان 
خودتــان در موقعیت خطر در خــارج، توجهات را از 
شکست های فاجعه بار در داخل منحرف نخواهد کرد.در 
پی اقدامــات تحریک آمیز آمریکا و و اعزام بمب افکن 
های بی ۵۲ و هواپیماهای ســوخت رسان به این بمب 
افکن ها روزنامه مسکوفسکی کامسومولتس روسیه  در 
گزارشــی نوشت: آمریکا و اسرائیل آماده جنگ با ایران 
هستند. این روزنامه تاکید کرد که در حال حاضر، ایرانی 
ها به دنبال جنگ نیســتند و از این رو، احتمال دارد، 
آمریــکا به نحوی، ایران را مجبور به چنین کاری کند، 
مانند ترور مجدد یکی دیگر از مقامات رسمی کشور.وبگاه 

خبری یورو آسیا دیلی روسیه نیز نوشت: به گفته هیدای 
زیلبرمان، سخنگوی ارتش اسرائیل، این رژیم با دقت، 
تمامــی حرکات ایران در خاورمیانه را تحت نظر دارد و 
منتظر است تا ایران از عراق و یا یمن دست به حملات 
هوایی بزند. او توجهات را به سوی ایران و تاکتیک ارتش 
اســرائیل برای دادن پاسخ به تهدیدها از سوی عراق و 
یمن جلب کرد. زیلبرمان این دو کشور عربی را جایگاه 
دوم ایران بعد از لبنان و سوریه در رویارویی با اسرائیل 
نامید.اما روزنامه نزاویسیمایا گازتا دیگر رسانه روسی در 
تحلیلی نوشت: تخلیه سفارت آمریکا در بغداد به نشانه 
این اســت که امریکا نمی خواهد وارد درگیری تازه با 
ایران در سالگرد شهادت سردار قاسم سلیمانی شود. این 
روزنامــه پیش بینی کرد که از تهران و نیروهای حامی 
اش در عراق انتظار می رود که برای انتقام گیری، دست 
به اقدام نمادینی بزنند.سرمقاله روزنامه الرای الیوم نیز به 
بررسی تنش های اخیر بین تهران و واشنگتن پرداخت 
و نوشت: ایجاد حکومت نظامی از سوی رئیس جمهوری 
فعلی آمریکا به معنای این است که با برپا کردن جنگ 
با ایران در قدرت و کاخ ســفید بماند و این بستگی به 
تحرکات ایران در سالگرد شهادت سردار سلیمانی دارد. 
مدت باقی مانده از ریاســت جمهوری ترامپ نه فقط 
بــرای ایران یا برای خاورمیانه بلکــه برای خود آمریکا 
در ســطح داخلی و خارجی و چه بسا برای تمام جهان 
بسیار خطرناک است و سال ۲۰۲۱ احتمالا سالی بسیار 
فاجعه بارتر از سال کنونی خواهد بود.این روزنامه عربی 
در تحلیلی دیگر و در آستانه سالگرد شهادت سردار قاسم 
سلیمانی و المهندس نوشت: مطمئنا انتقام ایرانی،عراقی 
و اســلامی از ترامپ و تیم او در زمان مناســب صورت 

خواهد گرفت و این جنایت کار از این مجازات به هیچ 
عنوان فرار نخواهد کرد. رعد هادی جبارة تحلیل خود را 
با آیه از ســوره شعراء آغاز کرده و نوشت: آمریکا ادعای 
مبارزه با داعش و القاعده را دارد، در حالی که هم زمان 
دو دشــمن بزرگ و برجســته داعش یعنی سلیمانی 
و ابومهدی ممهندس را هدف قرار داد. دو شــخصیتی 
که داعش را در ســوریه و عراق نابود کردند.» و آنان که 
ستم کردند، به زودی خواهند دانست که به چه کیفر 
گاهی و دوزخ انتقامی بازگشت می کنند )آیه ۲۲۷ سوره 
شعراء(«تحولات در حالی رخ می دهد که روز گذشته 
سرپرســت وزارت دفاع آمریکا، در اقدامی که نشان از 
کاهش تنش آشــکار با ایــران دارد، تصمیم گرفت ناو 
هواپیمابر »یواس اس نیمیتز« را به خارج از خلیج فارس 
بفرستد. این اقدام و همزمان اعزام بمب افکن های بی ـ۵۲ 
به منطقه نشان دهنده پیام های متناقض و بازتاب دهنده 
اختلاف نظرها در پنتاگون است.میلر همچنین در تازه 
ترین موضع گیری گفت که واشنگتن از نزدیک در حال 
رصد ایران است. وی افزود: در حالیکه امیدواریم که به 
صورت صلح آمیز و بدون هرگونه کشمکش وارد سال 
۲۰۲۱ شویم، پنتاگون برای دفاع از مردم و منافع آمریکا 
آماده است. جاوید قربان اوغلی دیپلمات اسبق کشورمان 
در گفتگویی به خبرآنلاین در خصوص وضعیت تنش 
های ایران و آمریکا گفت: دقت کنیم که کانون احتمالی 
چنین رویدادی در عراق، در وهله اول، و خلیج فارس در 
مرحله بعد قرار دارد. در عراق حاکمیت قدرتمندی وجود 
ندارد و گروه های نیابتی که تحت نفوذ اطلاعاتی اسرائیل 
و عربستان هستند، می توانند منشأ این رویداد خطرناک 
باشــند.تصور می کنم بهترین راه جلوگیــری از این 
شــرارت، اطمینان دادن به دولت عراق در عدم دخالت 
ایران و گروه های حامی ایران در هرگونه اقدام تحریک 
آمیز اســت. این پیام حتما از سوی عراقی ها به فوریت 
به واشنگتن منتقل خواهد شــد. برگ برنده ای برای 
هیچکس وجود ندارد، آغاز جنگ ولو محدود فاجعه ای 
بزرگ را رقم خواهد زد. اینگونه تفکرات از جنس توصیه 
های بچگانه برخی تندروهای کشورمان است که بیشتر 
در پی ماجراجویی هســتند. به فرض در شرایط جنگ 
یک پایگاه آمریکا و یا یک ناو این کشور هدف قرار گیرد، 
به قول عربهاH ثم ماذاH؟ اینها در اندازه لنگ ملخی در 
سازمان نظامی و قدرت آمریکا است. در دوره جنگ با 
آن همه خســارت، امام اجازه بستن تنگه هرمز را نداد 
چون نسبت به تبعات آن آگاه بود.علی بیگدلی کارشناس 
مسائل بین الملل نیز در گفتگویی با خبرآنلاین، تحرکات 
اخیر آمریکا در منطقه را نمایش قدرت نظامی و پیشنهاد 
جمهوری خواهان تندرو را نمایش قدرت سیاسی دانست 
و گفت آمریکا با فشار غیر مستقیم علیه ایران به دنبال 
آن اســت تا از موضع قدرت با ایران وارد مذاکره شود. 
وی افزود: فضای منطقه در موقعیتی به پیش می رود 
که به ضرر ما تمام می شود.کافی است وضعیت ترکیه 
و تلاش این کشــور برای نزدیک شــدن به کشورهای 
عرب منطقه را نیز مورد بررسی قرار دهیم. مطرح شدن 
بحث هایی چون بازگشت آمریکا به تعهدات برجامی و 
متعاقب آن اجرای تعهدات از سوی تهران تنها صحبت 
های ایده آلیســتی است که ما شــاهد چنین روندی 
نخواهیم بود. قطعا مرحله دوم توافق هســته ای بسیار 
 ســنگین تر خواهد بود و میزان انتظارات طرف مقابل 

افزایش پیدا خواهد کرد. 

اخبار

فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: با صراحت اعلام 
می کنم مســیر نیروی قدس سپاه و مقاومت با شیطنت های آمریکا تغییر 
نخواهد کرد. به گزارش خبرنگار مهر، سردار اسماعیل قاآنی فرمانده نیروی 
قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در نخستین سالگرد شهادت حاج قاسم 
ســلیمانی و ابومهدی المهندس که دیروز در دانشگاه تهران برگزار شد، با 
بیان اینکهاین روزها و در ایام شــهادت حضرت صدیقه کبری می دانم که 
همه ملت ایران علاقه مند بودند که در دانشــگاه تهران و در یادبود شهدای 
گرانقدر خودشان شرکت کنند، گفت: گرامی می داریم یاد شهیدان والامقام، 
سردار سلیمانی، »ابومهدی المهندس« و شهدای والامقامی که همراه با این 
شهیدان بودند. وی با اشاره به اینکه این مجلس باعظمت برای گرامی داشت 
یاد تمامی شهیدان مقاومت که در راس آنان شهیدان سلیمانی و ابومهدی 
المهندس است، افزود: از تمامی کسانی که برای برگزاری مراسم گرامیداشت 
در سراسر کشور، تلاش می کنند تشکر می کنیم. فرمانده نیروی قدس سپاه 
اضافه کرد: دوست داشتیم این جلسه در حضور ملت ایران برگزار شود، اما 
به دلیل شــرایط خاص به صورت محدود برگزار می شود.  سردار اسماعیل 
قاآنی با بیان اینکه شهید سلیمانی سه مدال افتخار آمیز از فرمانده کل قوا 
دریافت کرده بود، اظهار داشــت: شهید سلیمانی قهرمان ملت ایران، امت 
اسلامی و همچنین قهرمان شکستن قدرت استکبار است. وی تاکید کرد :  

شهید سلیمانی مرد میدان مقاومت بود ولی مقاومت را از درون خود شروع 
کرد. شهید سلیمانی ولایت مدار بود و برمدار ولایت و پذیرش جایگاه رفیع 
ولایت در همه ارکان زندگی اش بود.فرمانده نیروی قدس سپاه با بیان اینکه 
شهید سلیمانی مرد میدان مقاومت بود، اظهار داشت: اما مقاومت را از درون 
خودش شروع کرد. او اهل مقاومت همه جانبه از درون خود بود. سردار قاآنی 
خطاب به مردم ایران و منطقه، گفت: راه شهید سلیمانی نشان می دهد که او 
یک رهبر داشت و بزرگی شهید سلیمانی به این بود که در پرتو رهبری عمل 
می کرد. از این رو آن رهبر و راه همچنان برقرار است؛ حمایت از مظلومین و 
محرومین همچنان ادامه دارد. وی با بیان اینکه امروز در فلسطین قهرمان 
می بینید که در سالگرد این شهید عالی مقام در منطقه ای که گاهی حتی 
نمی توانســتند یک تیر هم در کنند، رزمایش برگزار می کنند، افزود: از آن 
سمت لبنان علمدار را می بینیم که رژیم اشغالگر یک مجاهدش را شهید 
کرده و ۳ ماه اســت که تهدید کرده که می زنیم و در طول این سه ماه در 
تمام جبهه شمالی که مرز با رژیم اشغالگر که حرکت میکنید، از وحشتی که 
از این علمداران دارند، یک سرباز رژیم صهیونیستی را هم نمی بینید. فرمانده 
نیروی قدس باتاکید براینکه امروز سوریه مقاوم ایستاد و همه بچه مسلمانان 
مقاوم حمایت کردند، اظهار داشــت: الحمدالله امروز تقریبا بجز بخشی که 
آمریکای جنایتکار اشغال کرده، سوریه آزاد شده است. سردار قاآنی  گفت: 

عراق مجاهد نیز همچنان محکم بر مبانی خود ایستاده و در این چند روز 
که سالگرد جنایت آمریکای جنایتکار بوده، فرزندان مبارز و مجاهد عراقی 
مقداری تحرک از خود نشان دادند، بی سابقه ترین اقدامات پروازی و امنیتی 
را آمریکایی ها که مثل بید در درون عراق به خود میلرزد، ترتیب دادند. در 
یمن مظوم و مقتدر هم می بینیم که همچنان محکم حرکت می کنند؛ این 
راه شهید سلیمانی این که همچنان ادامه خواهد داشت. وی با بیان اینکه 
دشمن ۳۰ سال به دنبال ترور شهید سلیمانی بود، اظهار داشت: کثیف ترین 
آدم روی زمیــن، این جنایت را مرتکب شــد. بنده به ملت ها می گویم که 
آمریکا، آمریکایی ها و ترامپ نمی دانند که شهادت برای ما چیست. وقتی آنها 
این جنایت را مرتکب شدند، عزیزان ما به اوج آرزوی خود رسیدند؛ ضمن 
آنکه شما کاری کردید که همه دنیا این اقدام را محکوم خواهند کرد. فرمانده 
نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی تأکید کرد: کاری کردید که در 
سرتاسر عالم هر کجا یک مردی پیدا شود، آمادگی دارد آن نامردها را که این 
کار را انجام دادند، به سزای عمل خود برسانند. سردار قاآنی تصریح کرد: بنده 
با صراحت اعلام می کنم که مسیر نیروی قدس و مقاومت با شیطنت های 
آمریکا تغییر نمی کند. وی با تاکید براینکه مسیر ما همچنان همان مسیر 
است، گفت: مطمئن باشید حتی ممکن است، از درون خانه شما کسانی پیدا 

شوند که پاسخ این جنایت شما را بدهند.

سایه جنگ یا توهم قدرت نمایی

سردار قاآنی: مسیر نیروی قدس و مقاومت با شیطنت های آمریکا تغییر نمی کند

ترامپ: ما باید بخاطر 
دستاوردهایمان در یادها بمانیم!

رئیس جمهور ایالات متحده پس از هفته ها تقلا برای باقی ماندن 
در مسند قدرت اکنون در آستانه سال نو میلادی با انتشار پیامی 
در توئیتر نوشــت: »ما باید برای آنچه که انجام داده ایم، در یادها 
بمانیم!« به گــزارش خبرگزاری مهر به نقــل از رویترز، »دونالد 
ترامپ« رئیس جمهور آمریکا که هنوز به طور رسمی شکست خود 
در انتخابات سوم نوامبر را نپذیرفته است، در بازگشتی زودهنگام 
به کاخ ســفید با انتشار پیامی در صفحه توئیتر خود ضمن تأکید 
بر اقداماتی که به زعم وی، »پیروزیهای تاریخی« دوران ریاســت 
جمهوری او به شــمار می روند، نوشــت: »ما باید برای آنچه که 
به انجام رســانده ایم، در یادها بمانیــم!« ترامپ ضمن تمجید از 
دســتاوردهای دوران ریاســت جمهوری خود مدعی شد که این 
دستاوردها شامل مقابله با همه گیری کرونا و همچنین بازسازی 
وضعیت اقتصادی آمریکا اســت. این در حالی است که ترامپ به 
رغم ابتلا به کرونا در ماه اکتبر همواره کوشــید تا شدت و گستره 
شــیوع این بیماری ویروسی را در ایالات متحده کم اهمیت جلوه 
دهد؛ آنهم در شرایطی که ایالات متحده به لحاظ شمار مبتلایان 
و قربانیان بیماری کووید -۱۹ در صدر کشورهای جهان قرار دارد.

شایان ذکر است که کاخ سفید تاکنون هیچگونه توضیحی درباره 
بازگشت زودهنگام ترامپ به واشنگتن ارائه نکرده است.

ماکرون: انگلیس دوست و متحد 
اتحادیه اروپا خواهد ماند

رئیس جمهور فرانســه روز پنج شنبه گفت که انگلیس به رغم 
خروج کامل از اتحادیه اروپا، همچنان کشــور دوست و متحد 
ایــن اتحادیه خواهد بود. به گــزارش خبرگزاری مهر به نقل از 
اسپوتنیک، »امانوئل ماکرون« رئیس جمهوری فرانسه روز پنج 
شــنبه در پیامی به مناسبت ســال نو میلادی گفت: »انگلیس 
همســایه ما و همچنین دوســت و متحد ما باقی خواهد ماند. 
این تصمیم برای خــروج از ]اتحادیه[ اروپا، برگزیت، محصول 
بی نظمی اروپا و دروغها و وعده های ســاختگی متعدد بود«.

ماکرون در ادامه افزود: »اما امروز می خواهم به صراحت بگویم: 
سرنوشــت ما نخســت در قاره اروپا رقم می خــورد«. گفتنی 
است که روز پنج شنبه ۳۱ دســامبر دوره انتقالی برای روابط 
انگلیس با اتحادیه اروپا به پایان رســید. روز ۲۴ دسامبر سال 
۲۰۲۰، »اورزلا فون درلاین« رئیس کمیسیون اروپا و »بوریس 
جانسون« نخست وزیر انگلیس اعلام کردند که در مورد روابط 
آتی این کشــور با اتحادیه اروپا به یک توافق رسیده اند. بدین 
ترتیــب، انگلیس روز ۳۱ دســامبر به طور رســمی از اتحادیه 
اروپا خارج شــد تا فرآیند سه سال و نیمی که پس از برگزاری 
رفراندوم برگزیت در سال ۲۰۱۶ آغاز شده بود، به پایان برسد. 
گفتنی است که تا پایان سال ۲۰۲۰، انگلیس به دلیل گذراندن 

دوره انتقالی همچنان تابع قوانین و مقررات اتحادیه اروپا بود.

چین و روسیه به توسعه روابط 
دوجانبه متعهد شدند

رئیس جمهــور چین از آمادگــی برای حفظ ارتبــاط نزدیک 
با همتای روس خود با هدف ســوق دادن دو کشــور به سمت 
یک تشــریک مســاعی اســتراتژیک و فراگیر ســخن گفت.به 
گزارش خبرگزاری مهر به نقل از خبرگزاری شــین هوآ، »شی 
جینپینگ« رئیس جمهور چین روز پنج شــنبه با ارســال پیام 
تبریک به »ولادیمیر پوتین« همتای روس خود به مناسبت آغاز 
ســال نو میلادی اعلام کرد که در تلاش برای سوق دادن پکن و 
مسکو به سمت تشریک مساعی استراتژیک، فراگیر و عمیق تر و 
همچنین همکاری سودمند در حوزه های مختلف آماده است تا 
با همتای روس، ارتباط نزدیک خود را حفظ کند.رئیس جمهور 
چین همچنین گفت که حفظ این ارتباط نزدیک، منافع بیشتری 
برای مردم دو کشــور به ارمغان آورده و انرژی مثبت بیشتری به 
جهان متلاطم و در حال دگرگونی تزریق می کند.شی جینپینگ 
همچنین در پیام خود به نمایندگی از دولت و ملت چین مراتب 
درود و تهنیت خود را به مناســبت سال نو میلادی ابراز و برای 
پوتین و مردم روسیه بهترین ها را آرزو کرد.رئیس جمهور چین 
با اشاره به اینکه ســال ۲۰۲۰ میلادی یک سال استثنایی بود، 
گفت که مردم چین و روســیه در مبــارزه با همه گیری کووید 
-۱۹ بــه یکدیگر کمک کرده و با هم همــکاری کردند و بدین 
ترتیب، فصل جدیدی را در عرصه همجواری و دوستی میان دو 
کشور گشــودند.وی در ادامه افزود که دو کشور در ۲۰۲۰ سال 
برنامه نوآوری علمی و تکنولوژیکی چین- روسیه را آغاز کردند و 
به توسعه پیوسته همکاری اقتصادی و تجاری دوجانبه آنهم در 
شرایط کنترل و پیشگیری از کووید -۱۹ ادامه دادند.شی جین 
پینگ با اشاره به برگزاری مشترک مراسم ۷۵ امُین سالگرد پایان 
جنگ جهانی دوم از ســوی چین و روسیه و پایه گذاری سازمان 
ملل متحد گفت که دو کشور عزم و اراده خود را برای حراست از 
عدالت و بی طرفی در عرصه بین المللی نشان دادند و در شکل 
گیری گونه جدیدی از روابط بین الملل و جامعه ای برخوردار از 

آینده ای مشترک برای بشریت مشارکت کردند.

اردوغان: امیدوارم مرکز مشترک 
ترکیه-روسیه به زودی راه اندازی شود

رئیس جمهور ترکیه در ســخنانی خطاب به نیروهای ارتش این 
کشــور نسبت به راه اندازی سریع مرکز مشترک روسیه- ترکیه 
برای نظــارت بر آتش بس قره باغ ابراز امیدواری کرد.به گزارش 
خبرگزاری مهر به نقل از تــاس، »رجب طیب اردوغان« رئیس 
جمهور ترکیه روز پنج شــنبه در ســخنانی خطاب به نیروهای 
ترکیه در جمهوری آذربایجان گفت که این کشور امیدوار است 
مرکز مشــترک روسیه- ترکیه برای نظارت بر آتش بس قره باغ 
به زودی فعالیت خــود را آغاز کند.خبرگزاری آناتولی به نقل از 
اردوغان در گزارشی نوشــت: »من برای ارتش کشورمان که بر 
آتــش بس ]در قره باغ[ نظارت خواهد کرد، آرزوی موفقیت می 
کنم و امیدوارم این مرکز که اکنون در حال ســاخت اســت، به 
زودی فعالیت خود را آغــاز کند«.پیش از این، »خلوصی آکار« 
وزیر دفاع ترکیه اعلام کرد که ۳۶ افسر نظامی از جمله یک ژنرال 
در ایــن مرکز دیده بانی خدمت خواهند کرد.گفتنی اســت که 
درگیریهای نظامی میان جمهوری آذربایجان و ارمنستان از روز 
۲۷ سپتامبر سال جاری در منطقه مورد مناقشه قره باغ آغاز شد.

ایران و جهان

عضو کمیســیون امنیت ملی مجلس با تاکید بر 
اینکه تصویب FATF اعطای امتیاز به غرب برای 
فشار بیشــتر به جمهوری اسلامی است گفت:  اگر 
دولتمردان به توان داخلی باور داشته باشند به سمت 
موضوعات واهی و ســرابی به نام FATF نخواهند 
رفت. حسن همتی عضو کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی در گفت وگو 
با خبرنگار پارلمانی خبرگزاری فارس درباره بررسی 
مجدد لوایح مربوط به FATF در مجمع تشخیص 
مصلحت اظهار داشت: تصویب FATF هیچ تأثیری 
در رفع مشکلات کشــور ندارد چرا که استکبار به 
دنبال یافتن راه های ورود و خروج پول های جمهوری 
اسلامی و نحوه کشف تجارت مان است.وی افزود: اگر 
FATF می توانست به کشور کمک کند باید سال ها 
پیش اثرات آن را می دیدیم این در حالی اســت که 
نبایستی انتظار رفع مشکلات را از آن داشته باشیم؛ 
قبل از برجام عده ای ۵۰درصد مشــکلات کشور را 

ناشی از تحریم می دانستند اما بعد از برجام عده ای 
از دولتمردان این عدد را به ۱۰۰درصد رسانده اند؛ در 
حالی که FATF هیچگونه نقشی در رفع مشکلات 
کشــور ندارد.وی افزود:  اگر مدیران و دولتمردان به 
توان داخلی باور داشته باشند به سمت موضوعات 
واهی و ســراب مانند FATF نخواهند رفت.عضو 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
ادامه داد: متأســفانه عده ای بــه دنبال رأی گرفتن 
از مردم داخل کشــورمان هستند اما سیاست های 

خارجی ها را اجرا می کنند.

 عده ای رای داخل را گرفته اند ولی نگاه به خارج دارند

نماینــده مــردم تبریز مجلس گفــت: با وجود 
دستور مقام قضایی مبنی بر توقف انتقال اموال 
و دارایی های شرکت ایران ایرتور به خریدار در 
قالب بخش خصوصی، با اصرار معاون اول رئیس 
جمهــور این واگذاری اموال و دارایی ها در حال 
انجام اســت. احمد علیرضابیگی نماینده مردم 
تبریز در مجلس شــورای اسلامی در گفت وگو 
با خبرنگار پارلمانی خبرگــزاری فارس، گفت: 
مقام قضایی دســتور توقف واگذاری شــرکت 
ایــران ایرتور و انتقال امــوال و دارایی های آن 

به شــخص خریدار را صادر کرده اما علی رغم 
این دســتور قضایی واگذاری  اموال این شرکت 
با اصرار اســحاق جهانگیری معاون اول رئیس 
جمهور و فرهاد دژپســند وزیر امور اقتصادی و 
دارایی این اتفاق در حال انجام است. وی افزود: 
هیأت واگذاری ارجاع پرونده واگذاری شــرکت 
ایران ایرتور به هیأت داوری را ضروری دانســته 
اما معــاون اول رئیس جمهــور نظرش بر عدم 
ارجاع این پرونده به هیأت داوری است و بر این 
مسأله اصرار و تأکید دارد و تاکنون این پرونده 
به هیأت داوری ارجاع نشــده اســت. نماینده 
مــردم تبریز مجلس شــورای اســلامی اظهار 
داشــت: متأســفانه آنچه که در بحث واگذاری 
شــرکت کشــت و صنعت مغان اتفاق افتاد در 
مورد شرکت ایران ایرتور هم در حال رخ دادن 
اســت و ما شاهد وقوع اتفاقات ناخوشایندی در 

این زمینه هستیم.

واگذاری ایران ایرتور برخلاف دستور قضایی با اصرار جهانگیری
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اخــبــار

اگرچه کسب و کارهای اینترنتی در کشور روز به روز در حال گسترش 
است اما بخش زیادی از اصناف که سال ها به شیوه سنتی امرار معاش 
کرده اند، هنوز نتوانسته اند خود را به شیوه های نوین تطبیق دهند و از 
عوامل این عدم تطبیق را فراهم نبودن زیرســاخت های لازم عنوان می 
کنند. به گزارش خبرنگار اقتصادی خبرگزاری فارس،  فروش اینترنتی 
کالا و به عبارتی کسب و کار در فضای مجازی در سال های اخیر تقریبا 
جایــگاه خود را در جامعه و اقتصاد یافته اســت، بطوری که کســب و 
کارهای زیادی در فضای مجازی با فعالیت اقتصادی خود به رقیب جدی 
اصناف تبدیل شده اند. گفتنی است با شیوع ویروس کرونا، جایگاه کسب 
و کارهای اینترنتی بیش از هر زمان دیگری در جامعه به تثبیت رســید 
و در ماه های اخیر مزایای قابل توجه این نوع عرضه و فروش کالا برای 
مردم بیشتر آشکار شد.  لذا صرف نظر از موضوع کرونا با توجه به مزایا و 
محاسن عرضه کالا به روش های نوین در فضای مجازی ضروری است تا 
اصناف برای خارج نشدن از گردونه کسب و کار هر چه سری عتر به فکر 
تطبیق شیوه های کسب و کار خود با شیوه های نوین در فضای مجازی 
باشــند. اما نکته مهم در این خصوص آن است که اصناف در گروه های 
مختلف شــغلی که سال ها با شیوه  سنتی امرار معاش کرده اند  تا چه 
حد آمادگی پیوســتن به روش های نوین کسب و کار در فضای مجازی 
را دارند؟  و در این راســتا  وظایف مسئولان یا وزارتخانه های مرتبط از 
جملــه وزارت صنعت، معدن و تجارت  در تامین زیرســاخت های لازم 
چیســت؟  اکبر مشــهدی زاده رئیس اتحادیه سازندگان و فروشندگان 
پلاســتیک، نایلون و ملامین تهران درباره شیوه سنتی این کسب و کار 

بیان داشت: شیوه فعالیت این صنف تولیدی به این روش است که تولید 
کنندگان این بخش  محصولات خود را به فروشندگان بزرگ عرضه می 
کنند و آنها نیز کالا را به خرده فروشان عرضه می کنند.  وی افزود: این 
در حالی اســت که عده ای با بهره گیری از نظام کسب و کار های نوین 
و ایجاد سایت هایی در فضای مجازی بدون هیچگونه آموزشی وارد این 
کســب و کار شده اند و متاسفانه تخلفات بســیار زیادی نیز از آنها در 
حوزه کســب و کار مجازی سر می زند. مشهدی زاده با بیان اینکه برای 
به روز شــدن و ورود به فضای کســب و کار مجازی و رفع مشکلات در 
این باره نیازمند همکاری و راهنمایی اتاق اصناف هســتیم، گفت: اتاق 
اصناف به عنوان متولی اتحادیه های صنوف مختلف می تواند با ساخت 
اپلیکیشنی واحد که تمامی اتحادیه ها در آن  عضو باشند، گامی موثر در 
جهت گسترش کسب و کار ها به شیوه های نوین و اینترنتی بردارد، لذا 
اگر نظام قوی و توانمندی از سوی اتاق اصناف تهران که زیر نظر وزارت 
صمت فعالیت می کند ایجاد شــود قطعا بدون هیچ گونه مشــکلی در 
سال های آینده اصناف می توانند در فضای مجازی و به عبارتی  عرضه 
و فروش اینترنتی کالا فعالیت کنند. وی با تاکید بر اینکه برای فعالیت 
اصناف در فضای مجازی باید آموزش های لازم ارائه شــود، گفت: البته 
باید به این نکته توجه داشــت که عدم وجود قانونی جامع در ارتباط با 
فعالیت در فضای مجازی، باعث بروز تخلفات زیادی شده بنابراین لازم 
اســت تا هر گونه فعالیت اقتصادی در فضای مجازی  قانونمند و ضابطه  
مند شــود. اکبر شــاهرخی رئیس اتحادیه گل و گیاه و گیاهان تزئینی 
تهران نیز با تاکید بر لزوم پیوســتن اصناف به شیوه های نوین کسب و 

کار در فضای مجازی، گفت: اتحادیه در راستای حمایت از اعضای خود 
با یکی از شــرکت های فعال در زمینه کســب و کار نوین  قراردادی را 
امضا کرده که اعضای اتحادیه را در آن شــرکت عضو و تمام مشخصات 
آنها را در سایت بارگذاری می کند. وی افزود: سایت مزبور اقدامات خود 
را برای فعالیت اینترنتی اعضا معرفی شــده از سوی اتحادیه انجام می 
دهد و بدین ترتیب اعضای ما نیز در آینده ای  نزدیک به شکل گسترده 
به  شبکه کسب و کار اینترنتی وصل می شوند.  شاهرخی اظهار داشت: 
تخلفات بســیار زیادی در حوزه کســب و کارهای اینترنتی وجود دارد 
بنابراین خوب است که متولیان امر به اتحادیه ها اجازه دهند که قدرت 
اجرایی خود را بالا ببرند.  وی افزود: کنترل سایت ها به دلیل گستردگی 
تنها توسط یک نهاد یا ارگان امکان پذیر نیست و لذا اگر به اتحادیه ها 
اجازه داده شــود تا کســب و کارهای اینترنتی را تحت پوشش خود در 
آورند، می توان از تخلفات بســیار زیادی جلوگیری کرد. وی همچنین 
بــا انتقاد از اینکه فعالان کســب و کار در فضای مجازی بدون پرداخت 
عوارض، مالیات و اجاره بها تنها با یک تلفن و سایت به سودهای کلانی 
دست می یابند، گفت: این در حالی است که صنوف مختلف با پرداخت 
اجاره بها و مالیات های سنگین شرایط سختی را سپری می کنند.  اکبر 
پازوکی رئیس اتحادیه فروشندگان و تولیدکنندگان لوازم خانگی تهران 
با اشاره به گسترش داد و ستد وکسب و کارهای نوین در فضای مجازی 
و لزوم آماده سازی بسترهای مورد نیاز در این فضا گفت: اتحادیه لوازم 
خانگی با پوشش طیف عظیمی از فعالان صنفی و مشتاقان عرضه کسب 
و کار آمادگی این را دارد تا در حوزه کسب و کار نوین در کنار فروشگاه 
های ســطح شهر فعالیت کند.  وی با اشــاره به اینکه خلاءهای قانونی 
بسیار زیادی در این زمینه وجود دارد  افزود: ساختار و مجوزهای قانونی 
برای راه اندازی کســب و کارهای اینترنتی و نوین در کشــور در حال 
حاضــر کاملا ابتدایی اســت در حالی که اگر قرار بر این اســت که در 
این حوزه ها فعالیت داشــته باشیم باید زیرساخت های خوبی را فراهم 
سازیم، زیرساختی هایی که به اتحادیه ها مجوزهای قانونی برای فعالیت 
در این عرصه بدهد.رئیس اتحادیه فروشندگان  و تولید کنندگان لوازم 
خانگی تهران تاکید کرد: لازمه ورود به تجارت و کسب و کارهای نوین، 
نیازمند هزینه های مرتبط آن است از جمله برنامه ریزی برای سایت و 
هزینه های جانبی که  لازم است تا اتاق اصناف  با حمایت از ما شرایطی 
را ایجاد کنند تا دولت کمک های مالی خود را در این جهت با پرداخت 
وام  بلندمدت و کم ســود به اتحادیــه ها و صنوف مختلف  انجام دهد.  
محمد هادی کمالیان رئیس اتحادیه فروشندگان فرش ماشینی و موکت 
تهران با اشــاره به رونق و گستردگی روز به روز کسب و کار های نوین  
در فضــای مجازی، گفت:  در دنیای امروز، فعالیت در فضای مجازی به 
دلایل بســیاری از جمله انتشار ویروس کرونا شــدت گرفته است، هر 
چند این فضا برای تبدیل شــدن به شرایط امن برای معاملات نیازمند 
بسترهای لازم است اما در حال حاضر گریبان داد و ستد را گرفته است. 
وی افزود:  عدم وجود قانون و قائده بزرگترین اشکالی است که به کسب 
و کارهای نوین امروزی می توان وارد کرد زیرا هنوز دولتمردان قانون بی 
نقصی برای اینکه تمامی جوانب این قبیل دادوستدها از لحاظ خریدار و 

فروشنده در آن پیش بینی شده باشد را تدوین نکرده اند. 

 

مشکلات اصناف برای اینترنتی کردن فعالیت ها در شرایط کرونا

هرچند هنوز چند هفته تا پایان رسمی دولت ترامپ 
در آمریــکا باقی مانده اما فعالان بخش خصوصی از 
لزوم توجه به شــرایط تازه به وجود آمده و استفاده 
حداکثری از فرصت احتمالی لغو تحریم ها ســخن 
می گویند. به گزارش ایســنا، در ســال های اجرای 
برجــام، یکی از اصلی ترین انتقادهای وارد شــده از 
سوی بخش خصوصی به دولت، نادیده گرفته شدن 
ظرفیت های تولید و تمرکــز بیش از حد از بر روی 
فــروش نفت بود. هرچند در برجام صحبت از جذب 
سرمایه گذاری خارجی و گسترش تولید ایران وجود 
داشت اما در عمل تنها فرصت به فروش نفت رسید 
و با روی کار آمدن ترامپ، همان ظرفیت ها نیز کنار 
رفت. با تمام شدن دوره چهار ساله رییس جمهوری 
آمریکا، جو بایدن - رییس جمهور جدید این کشور 
در حالی بر ســر کار می آید که از سویی وعده داده 
که لااقل بخشــی از تحریم هــا علیه ایران را کاهش 
خواهد داد و از ســوی دیگر، ایران در سال هایی که 
توان فروش نفت خود را مانند گذشــته نداشــته، با 
استفاده از ظرفیت صادرات غیر نفتی بخش زیادی 
از نیــاز وارداتی خود را تامین کرده اســت. از اینرو 
رویکــرد اقتصاد ایران در قبال تغییرات احتمالی در 
شرایط تحریم ها اهمیت فراوانی دارد.حسین سلاح 
ورزی - نایــب رییس اتاق بازرگانی ایران - با اعتقاد 
به عدم اســتفاده ایران از تمــام فرصت های برجام 

در دوره قبــل گفته اســت: در آن زمان موفق عمل 
نکردیم چون بســترهای قانونی مناسبی نداشتیم و 
جایگاه ریسک اعتباری کشــور مناسب نبود. امروز 
باید برای جلوگیری از تجربه نامطلوب گذشته خود 
را برای بهره مندی بیشــتر از شرایط پیش رو آماده 
کنیــم. در برجام از یک ســمت تحریم های فروش 

نفت لغو شد و اجازه دادند برخی دارایی های کشور 
در خــارج به داخل بازگردد، بخش دوم که قرار بود 
اتفاق افتد امکان جذب ســرمایه خارجی و افزایش 
تولید بود که متاســفانه رخ نــداد. نایب رئیس اتاق 
ایران گفت: نامناســب بودن جایگاه ریسک اعتباری 
کشــور و مجموعه مقررات بازدارنده حاکم بر حوزه 

سرمایه گذاری موجب شــد در دوران بعد از برجام 
نتوانیــم آن طور کــه باید در جذب ســرمایه های 
خارجــی موفق عمل کنیم. در واقع اگر قرار اســت 
امــروز عدم موفقیت بعد از برجــام را مجدد تجربه 
نکنیم لازم است قبل از هر اقدامی، بسترهای قانونی 
را برای جذب سرمایه گذاری خارجی مهیا سازیم. در 
دوران برجام علاوه بر آماده نبودن زیرســاخت های 
اقتصادی ایران و نبود برنامه مشــخص در این حوزه 
به دلیل احتمال بدعهدی آمریکا، تا حدی شــرکت 
های خارجی هم برای حضور در ایران با مماشــات 
برخورد مــی کردند. وی معتقد اســت: با توجه به 
تغییــرات روی داده در دولت آمریکا و متناســب با 
لایحه بودجه ای که برای سال ۱۴۰۰ توسط دولت 
ارائه شد تا حدی می توان به احتمال برگشت آمریکا 
بر سر تعهدات برجام امیدوار بود. بنابراین لازم است 
قبــل از هر چیر کلیه مجموعه های مربوطه خود را 
برای بهره گیری مناســب از شرایط پیش رو آماده 
کنند.نایب رئیس اتاق ایــران اظهار امیدواری کرد: 
دولت جدید آمریکا به برگشت به برجام متعهد باشد 
و مفاد آن را که شــامل امکان تعاملات بانکی ایران 
با سایر کشورها، امکان فروش نفت و برداشتن تمام 
دســتورات اجرایی درباره ممنوعیت سرمایه گذاری 
در ایران است را عملیاتی کند. البته از این طرف نیز 

باید در داخل تغییرات لازم صورت پذیرد.

نایب رئیس اتاق بازرگاني ایران: باید خود را برای کنار رفتن تحریم ها آماده کنیم

مدیرکل نظارت بر محصولات بهداشــتی سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان با اشاره 
بــه افزایش ۴۰ درصدی قیمت مواد شــوینده در 
آبان ماه امسال گفت: بنابراین افزایش قیمت مواد 

شوینده تا پایان سال ممنوع است.
به گزارش خبرنگار اقتصــادی خبرگزاری فارس 
اســماعیل مهدی پور در مورد افزایش قیمت مواد 
شوینده گفت: در روزهای اخیر هیچ گونه مجوزی 
برای افزایش قیمت مواد شــوینده داده نشــده و 
افزایش قیمت مواد شــوینده تا پایان سال ممنوع 
اســت. مدیرکل نظارت بر محصولات بهداشــتی 
سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان 
افزود: مجــوز افزایش ۴۰ درصــدی قیمت مواد 
شــوینده در اول آبان ماه ۹۹ نسبت به خرداد ماه 
امسال صادر شــد و پس از آن هیچ گونه افزایش 

قیمتی برای مواد شوینده لحاظ نشده است. 
وی بیان داشت: اگرچه مواد اولیه مورد نیاز تولید 

مواد شــوینده در داخل تولید می شوند اما قیمت 
گذاری این مواد در بورس تعیین می شود. 

مهدی پور بیان داشت: با هر گونه افزایش قیمتی 
در خصوص مواد شــوینده برخورد خواهد شــد و 
مردم می توانند هر گونه گران فروشی در این زمینه 
را به ۱۲۴ اطلاع دهند. وی در مورد نظارت بر بازار 
تخم مرغ نیز گفت: قیمت مصوب تخم مرغ اعلام 
شــده بنابراین در صورت هر گونه گران فروشی و 
عدم رعایت قیمت مصوب برخورد لازم با متخلفین 

انجام خواهد شد.

افزایش قیمت مواد شوینده تا پایان سال ممنوع شد

وزیر صنعت، معدن و تجارت ضمن اعلام  این خبر 
که از هفته آینده، کمیته فولاد برای تعیین قیمت آن 
در بازار تشکیل خواهد شد، اجرای شیوه نامه عرضه 
محصولات فولادی را عاملی برای کاهش قیمت ها 
دانســت. به گزارش ایســنا، علیرضا رزم حسینی 
در حاشــیه جلسه کمیســیون عصر روز گذشته 
)چهارشنبه( در رابطه با قیمت فولاد و سیمان، اظهار 
کرد: در رابطه با قیمت فولاد و سیمان در کمیسیون 
عمران حاضر شدم و توضیحاتی درباره قیمت این دو 
کالا که در احداث ساختمان نقش دارند، ارائه دادم؛ 

نمایندگان حساسیت های دقیق و زیادی در حوزه 
مدیریت بازار فولاد و سیمان دارند.

وزیر صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: طی دو ماه 
اخیر به منظور مدیریت و تنظیم بازار، شیوه نامه ای 
را در ستاد اقتصادی دولت اعمال کرده ایم که وقتی 
اجرا شد، منجر به کاهش قیمت ها گردید. در چند 
روز گذشته قیمت جهانی فولاد افزایش داشته که  

نگرانی نمایندگان مجلس را در پی داشته است.
وی افــزود: قانون این الزام را ایجاد کرده اســت که 
بایستی محصولات فولادی در بورس عرضه شود و 
همه تولیدکنندگان باید همه محصولات خود را بر 

اساس شیوه نامه فولادی در بورس عرضه کنند.
وزیر صمت با بیان اینکه اقدامات لازم را در راستای 
تنظیم بــازار از هفته آینده انجام می دهیم، تصریح 
کرد: از هفته آینده  در کمیته فولاد تشکیل جلسه 
می شود تا عرضه فولادسازان را در بورس کامل کرده 

و قیمت آن در بازار متعادل شود.

تشکیل کمیته فولاد از هفته آتی برای تعیین قیمت در بازار

فعالان حوزه تولید نرم افزار ایران و 
امارات تفاهم نامه امضا کردند

فعــالان بخش خصوصــی در حوزه تولید و صــادرات نرم افزار 
بــا امضــای تفاهم نامه ای بــا یک شــرکت  اماراتــی، فرآیند 
توانمندســازی شرکت های دانش بنیان و فعال در حوزه تولید و 
صادرات نرم افزار را آغاز کردند. به گزارش اتاق بازرگانی تهران، 
تفاهم نامه مشترک همکاری در حوزه توسعه فناوری اطلاعات، 
با هدف توسعه بازار شرکت های حوزه تولید و صادرات نرم افزار 
و محتــوای دیجیتــال میان ایــن اتحادیه و شــرکت اماراتی 
دیتامتیکس به عنوان یکی از شــرکت های خوشنام امارات در 
حوزه صادرات فناوری اطلاعات به امضا رســید. این تفاهم نامه 
به منظور توســعه بازار شرکت های دانش بنیان و فعال در حوزه 
تولید و صادرات نرم افزار در ایران به امضا رســیده و تلاش دارد 
تا علاوه بر آموزش و توانمندســازی نیروی انسانی فعال در این 
حوزه، انجام تحقیقات بــازار و ارائه خدمات قدرتمند مرتبط با 
صــادرات فناوری اطلاعات را در دســتور کار قرار دهد.گفتنی 
اســت، شــرکت دیتامتیکس یکی از مجموعه هــای معتبر در 
ســطح بین المللی است که با دارا بودن دسترسی های گسترده 
بین المللی در حوزه تولید و صادرات نرم افزار، محتوای دیجیتال 
و خدمات صــادرات فنــاوری اطلاعات اســت.این تفاهم نامه 
مشــتمل بر ۶ ماده و ۷ بند اســت که میان محمدرضا طلایی، 
عضــو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانــی تهران و رئیس اتحادیه 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان نرم افزار ایران، و علی الکمالی، 
رئیس شرکت اماراتی دیتامتیکس، در دوبی به امضا رسید.این 
تفاهم نامه محورهایی همچون »ارائه خدمات توسعه بازار برای 
کســب و کارهای مرتبط با حوزه فنــاوری اطلاعات برای ورود 
به بازارهای جهانی«، »ایجاد فرصت آشــنایی ســرمایه گذاران 
خارجی با اســتارتاپ ها و شــرکت های دانش بنیــان ایرانی«، 
»تســهیل حضور شــرکت های فنــاوری اطلاعــات ایرانی در 
رویدادهای بین المللی«، »ایجاد فضای همکاری شــرکت های 
بین المللــی با متخصصان فنــاوری اطلاعات ایــران« و »ارائه 
خدمات آموزش و توانمندســازی نیروی انســانی برای همگام 

شدن با استانداردهای بین المللی« را دنبال می کند.

مشوق های صادراتی بر اساس رفع 
تعهد ارزی پرداخت شود

مدیرکل دفتر توسعه صادرات خدمات بازرگانی سازمان توسعه 
تجارت ایران گفت: پرداخت مشــوق های صادراتی براســاس 
صــادرات با ارزش افــزوده بالاتر و تشــویق صادرکنندگان به 
ایفای تعهدات ارزی باید جدی گرفته شود. به گزارش سازمان 
توســعه تجارت ایران، احسان قمری در حاشیه جلسه کارگروه 
مشــوق های صاراتی اظهار داشــت: صادرکننــدگان مدارک 
و مســتندهای لازم و درخواســت های خــود جهــت دریافت 
مشــوق های صادراتی را به سازمان توســعه تجارت ایران ارائه 
کنند تا پس از بررسی و طرح در کارگروه مشوق های صادراتی 
نســبت به تخصیص و پرداخت مشــوق های صادراتی به آنان 
اقدام شــود. وی بر پرداخت مشــوق های صادراتــی صرفاً به 
بنگاه های تولیدی صادراتی )حقیقی و حقوقی( بر اســاس مفاد 
بسته حمایت از صادرات غیرنفتی و شیوه نامه های ابلاغی وزیر 
صمت تاکید کرد. دبیر کارگروه مشــوق های صادراتی سازمان 
توســعه تجارت ایران در عین حال گفت: با گذشت بیش از ۹ 
ماه از سال جاری بســیاری از صادرکنندگان درخواستی را به 
سازمان توسعه تجارت ایران یا ســازمان های صنعت، معدن و 
تجارت اســتان ها ارائه نکرده اند. وی اضافه کرد: بسته حمایت 
از صادرات غیرنفتی و شیوه نامه های مربوط در پورتال سازمان 
توســعه تجارت ایــران بــه آدرس www.tpo.ir بارگذاری 
شــده و صادرکنندگان می توانند با مراجعه به آن، بر اســاس 
سرفصل های مشوق های صادراتی درخواست های خود را تنظیم 
و ارائه کنند. قمری با تقدیر از صادرکنندگانی که باوجود شیوع 
ویروس کووید ۱۹ و مشــکلات ناشی از تحریم ها، رسالت خود 
را بــه خوبی انجام می دهند، خاطرنشــان کرد: لازم اســت در 
پرداخت مشــوق های صادراتی شــرایطی فراهم کرد که از این 
ابزار به عنــوان یکی از راهکارهای افزایش ایفای تعهدات ارزی 

صادرکنندگان استفاده شود.

درخواست تجدید نظر بر افزایش 
قیمت خودرو با فرمول جدید

بازرس کل امور صمت سازمان بازرسی گفت: طرحی که شورای 
رقابت برای تعیین قیمت خودرو در نظر گرفته اســت از طرف 
سازمان بازرسی کشور مورد ایراد است و باید تجدیدنظر شود.

به گزارش خبرگزاری مهر، اشــکان میرمحمدی درباره مصوبه 
اخیر شورای رقابت برای افزایش قیمت خودرو با فرمول جدید 
افزود: با بررسی های به عمل آمده، شرایط بازار برای به کنترل 
گرفتن قیمــت خودرو متوقف نخواهد مانــد و همزمان با این 
مصوبه قیمت ها هم افزایش پیــدا می کند.میرمحمدی تصریح 
کرد: مقرر شــده تا در بازه زمانی یک ماهه و طی ســه ماه به 
صــورت ۳۰ درصد، ۳۰ درصــد این قیمت بــرای تعدادی از 
خودروهــا افزایش پیدا کند، ولی ایــن رقم در مابقی خودروها 
هم مؤثر خواهد بود و بــازار را دچار التهاب می کند.وی گفت: 
با این مصوبه شورای رقابت؛ مرجع تعیین قیمت بازار به نوعی 
تحت هدایت خودروسازان قرار می گیرد و با عرضه قطره چکانی 
خودرو توسط خودروســازان، نبض بازار را کنترل می کنند که 
این شرایط یک فشــار را به مردم تحمیل خواهد کرد. بازرس 
کل امور صمت ســازمان بازرسی افزود: با توجه به این شرایط 
که ایده آل هم نیســت تصمیم گرفته شــده مســتلزم تجدید 
نظر خواهد بود.میرمحمدی ادامه داد: هفته گذشــته نامه ای به 
شــورای رقابت ارســال کردیم و درخواست تجدید نظر را ارائه 
دادیم، ولی روز گذشــته مصوبه شورای رقابت ابلاغ شده است.

وی در پاسخ به ســوالی مبنی بر اینکه افزایش تولید منجر به 
کاهش قیمت یا افزایش قیمت می شود هم گفت: افزایش تولید 
در صورت عرضه مناســب در بــازار می تواند قیمت را به نوعی 
کاهــش دهد، ولی مدیریت این موضوع در اختیار خودروســاز 
قرار می گیرد.میرمحمدی افزود: اقدام شــورای رقابت شتابزده 
است و بایستی با شاخص های دیگر در ارتباط با کاهش قیمت 
خــودرو و تدبیر برای زیان انباشــته خودروســازان تصمیمی 
اتخاذ کند تا هم از تولید حمایت شــود و هم به مصرف کننده 
فشار وارد نشــود.وی ادامه داد: اگر قرار باشد که مدیریت بازار 
در اختیار تولیدکنندگان باشــد قطعاً بــرای حفظ منافع خود 

اتفاقاتی رخ می دهد که زیان آن به مردم می رسد.

صنعت، معدن، تجارت
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اخــبــار

درآمد حاصل از صادرات گازمایع که رقمی حدود ۲ 
میلیارد دلار را در بر می گیرد مســتقیما به وزارت 
نفت می رســد و جایی در بودجه عمومی ندارد. به 
گزارش خبرنگار مهر، لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ در 
شرایطی تقدیم مجلس شــد که جای خالی درآمد 
حاصل از صادرات گاز مایع آن هم در شرایط کنونی 
کشور، در آن به چشم می خورد. این درآمد حدود ۲ 
میلیارد دلار است که می تواند کمک کننده دولت در 
مدیریت هزینه های کشور باشد. هر چند برای چنین 
فرآورده با ارزشی برنامه ریزی های متنوعی می توان 
انجام داد؛ از جمله مصرف به عنوان ســوخت اتوگاز 
که درآمد آن نقدی و ریالــی در اختیار دولت قرار 
می گیرد، تخصیص به عنوان خوراک پتروشیمی ها 
با هدف ایجاد ارزش افزوده بیشتر و البته بخشی نیز 

به عنوان نیاز بخش خانگی که همچنان توسط خط 
لوله گازرسانی نشده اند یا به دلیل صعب العبور بودن 
امکان گازرسانی از طریق خط لوله وجود ندارد. این 
در حالی اســت بخشی از این فرآورده به تأمین نیاز 
بخــش خانگی اختصاص دارد و بخشــی نیز صادر 
می شود که به دلیل محدودیت های تحریمی، میزان 
صادرات با چالش مواجه شــده اســت. بخش دیگر 
ال.پی.جی نیز که امکان تخصیص به بخش داخلی 
یا صادرات را ندارد متأسفانه در خط لوله سراسری 
گاز یا فلرها ســوزانده می شــود. بررســی ها نشان 
می دهد ســالانه حدود ۱۴ میلیون تن گاز مایع در 
ایران تولید می شود. از این مقدار تنها ۲ میلیون تن 
آن در داخل کشور مصرف شده و حداکثر ۶ میلیون 
تــن آن روانه بازارهای صادراتی می شــود. با انجام 

موازنه این مقدار تولید و مصرف، حداقل ۶ میلیون 
تــن آن به خط لوله گاز طبیعی تزریق شــده یا در 
فلرها می سوزد. یکی از روش های مصرف بلندمدت 
این محصول، استفاده از آن به عنوان خوراک صنایع 
پتروشــیمی در واحدهای الفین اســت. با استفاده 
از ایــن راهکار، علاوه بر جلوگیری از خام فروشــی 
و تحقق سیاســت های اقتصــاد مقاومتی، ظرفیت 
تولید محصول اتی نظیــر پروپیلن که با کمبود آن 
در کشور مواجه هســتیم، افزایش می یابد. تا کنون 
یکــی از دلایل اصلی مصرف پایین LPG کشــور 
به عنوان خوراک صنایع پتروشــیمی، قیمت بالای 
این محصول نســبت به خوراک گاز اتان بوده است. 
ازآنجاکه خوراک اتان از دو مزیت قیمت مناسب و در 
دسترس بودن برای مصرف در واحدهای پتروشیمی 

برخوردار اســت، مصرف LPG را تحت تأثیر قرار 
داده اســت. با توجه به آمار ۸.۳ میلیون تنی تولید 
LPG کشور در ســال ۱۳۹۷ و همچنین با توجه 
به بهره برداری از فازهای پارس جنوبی، پالایشــگاه 
بیدبلند و پتروشــیمی بوشهر، ظرفیت تولید کشور 
افزایش می یابد.از ســویی دیگر بــا توجه به اعمال 
 LPG تحریم ها علیه کشــورمان، نیاز است مصرف
در داخل، مانند بسیاری از کشورهای دنیا و منطقه، 
به صورت بلندمدت مدنظر قرار گیرد. در حال حاضر 
حدود ۳۰ درصد از مصرف LPG کشــور، مربوط 
به ســوخت خانگی و حمل ونقل است که این رقم 
در بســیاری از کشورهای تولیدکننده LPG مانند 
عربستان، بســیار ناچیز است و سهم بالای مصرف 
HHH، مربوط به اســتفاده به عنوان خوراک صنایع 
پتروشیمی اســت. با افزایش قیمت بنزین، مصرف 
ال پی جی در کشــور به ویژه استان های شرقی به 
طور چشــمگیری افزایش یافت و صف های طولانی 
برای تهیه این کپســول ها شــکل گرفــت. این در 
حالی بود که شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
اعلام کرد که میزان تحویل این ســوخت به توزیع 
کنندگان آن افزایش یافته است. علت شکل گیری 
چنین صف هایی این بود که علاوه بر بخش خانگی 
بســیاری از رانندگان نیز متقاضی این کپســول ها 
شــده بودند. چرا که اختــلاف قیمت ال پی جی و 
بنزین رقم قابل توجهی بود و با توجه به مایع بودن 
سوخت ال پی جی، پیمایش بالای آن در مقایسه با 
گاز سی. ان. جی و بی ضرر بودن آن برای مکانیک 
خــودرو، رانندگان که بــا محدودیت مصرف بنزین 
رو به رو شــده بودند به سمت مصرف این فرآورده 
روی آوردند. در این شــرایط امــا وزارت نفت برای 
حل این مشــکل، صورت مسئله را پاک کرد. به این 
معنا با نادیده گرفتن نیاز بخش حمل و نقل دریافت 
کپســول ال پی جــی را آنلاین کرد تا مشــکل در 
بخش خانگی حل و فصل شــود.از سویی دیگر یکی 
از دلایــل مهم و تأثیرگذار در امتناع ورزیدن وزرات 
نفت در استفاده از LPG به عنوان اتوگاز در کشور، 
را می توان منفعــت ۱۰۰ درصدی این وزارتخانه از 
صــادرات گاز مایع دانســت. در حالی که در عمل، 
با هیچ قانونی در کشــور سازگار نیست. گزارشی از 
مرکز پژوهش های مجلس شــورای اسلامی نیز که 
متن آن در ادامه آمده است خلاف قانون بودن این 
ادعای وزارت نفت را اثبات می کند. در این گزارش 
آمده است: »برای تحلیل قواعد مالی ناظر بر صادرات 
گاز باید گاز را به دو گروه گاز طبیعی و سایر موارد 
تقسیم کرد. در مورد صادرات گاز طبیعی نکته مهم 
این است که تا ســال ۱۳۹۷ شرکت ملی گاز ایران 
از صادرات این ماده هیدروکربوری ســهمی نداشت 
و منابع حاصــل از خالص صادرات گاز طبیعی بین 
دولت و صندوق توســعه ملی تقسیم می شد، اما در 
قانون بودجه سال ۱۳۹۸ مقرر شد که شرکت ملی 
گاز ایران هم از صادرات گاز طبیعی، ســهمی ۱۴.۵ 
درصدی داشــته باشد. گفتنی است مبنای منطقی 
انتخاب رقم »۱۴.۵ درصد« برای سهم شرکت ملی 

گاز ایران مشخص نیست.

معاون آب و آبفای وزیر نیرو با اشاره به بهره برداری 
ســد کانی سیب در استان آذربایجان غربی گفت: با 

افتتاح این ســد، به یک قدمــی اجرای طرح بزرگ 
احیای دریاچه ارومیه خواهیم رسید.به گزارش وزارت 

نیرو، قاســم تقی زاده خامسی دیروز در آئین افتتاح 
طرح های صنعت آب و برق در ۴ اســتان آذربایجان 
غربــی، اردبیل، مازندران و اصفهــان در قالب هفته 
ســی و چهارم پویش #هرهفته_الف_ب_ایران که 
با حضور ویدئوکنفرانسی رئیس جمهور و وزیر نیرو 
برگزار شد، اظهار داشت: سد کانی سیب که بیش از 
۹۰ درصد اعتبارات و اجــرای آن در دولت تدبیر و 
امید انجام شده، در این هفته از پویش #هرهفته_

الف_ب_ایران افتتاح می شود.به گفته وی این سد، 
یک ســد خاکی با ارتفاع ۵۸ متر و با طول تاج ۸۵۰ 
متــر و دریاچــه ای به طول ۲۰ کیلومتر اســت که 
می تواند ۷۰۰ میلیون مترمکعب آب را سالانه تنظیم 
و بیــش از ۹۰ درصــد آن را از طریق یک تونل ۳۶ 
کیلومتری و کانال ۱۱ کیلومتری توسط رودخانه به 
پیکره دریاچه ارومیه انتقال دهد.تقی زاده خامسی با 
اشاره به هزینه ۵۰۰ میلیارد تومانی احداث این سد 
در طول هشت سال گذشته، گفت: این سد علاوه بر 
احیای دریاچه ارومیه، می تواند از نظر گردشگری در 
منطقه بسیار مناسب و اشــتغالزا برای مردم باشد.

وی همچنین با اشــاره به آبگیری ســد کرم آباد در 

اردیبهشت سال گذشته، گفت: حدود ۴۳۰۰ هکتار 
شبکه آبیاری این سد آماده شده بود که امروز ۸۴۰۰ 
هکتار دیگر آماده می شود. امیدواریم در همین دولت 
۱۰ هزار هکتار دیگر از شبکه افتتاح شود که با این 
کار در واقــع ۲۳ هزار هکتار شــبکه آبیاری احداث 
خواهد شــد.تقی زاده خامســی خاطرنشــان کرد: 
شبکه های آبیاری به طور معمول برای بهبود اراضی 
انجام می شــود که در خصوص شبکه های سد کرم 
آباد، ۸۰ درصد اراضی از نوع اراضی توسعه ای است 
که علاوه بر اشــتغالزایی، اراضی نیز به کشــاورزان 
جدید واگذار خواهد شــد.وی گفــت: در این طرح 
هم ۵۳۰ میلیارد تومان ســرمایه گذاری شده است.

معاون آب و آبفای وزیر نیرو در پاسخ به سوال رئیس 
جمهوری در خصوص تونل ۳۶ کیلومتری هم گفت: 
ایــن تونل دقیقاً ۳۵.۵ کیلومتر اســت که در آن دو 
دســتگاه حفار از طرف دریاچه و نیز خشــکی کار 
را آغاز کرد. دســتگاه نخســت از طرف دریاچه ۲۰ 
کیلومتر حفاری کرده و اکنون خارج شده و دستگاه 
دیگر هم کار خود را آغاز کرده و ۱.۵ کیلومتر دیگر 

باقی مانده است.

به یک قدمی احیای دریاچه ارومیه رسیدیم

سقوط ۲۰ درصدی قیمت نفت در 
سال ۲۰۲۰

قیمت نفت خام روز پنج شــنبه در آخرین روز ســال ۲۰۲۰ افت 
کرد تا سقوط خود در این سال را به ۲۰ درصد برساند.به گزارش 
خبرنگار مهر به نقل از سی ان بی سی، قیمت نفت خام روز پنج شنبه 
در آخرین روز ســال ۲۰۲۰ افت کرد تا سقوط خود در این سال 
را به ۲۰ درصد برساند.در سال ۲۰۲۰ قرنطینه های وضع شده در 
اکثر کشورهای جهان برای مقابله با ویروس کرونا اقتصاد جهانی 
را فلــج کرد و تقاضای نفت را از بین برد و قیمت نفت به شــدت 
سقوط کرد. اما در ادامه دولت ها توانستند با ارائه مشوق های مالی 
اقتصــاد خود را احیا کنند و قیمت نفت بخش بزرگی از ســقوط 
خود را جبران کرد.در معاملات روز پنجشــنبه، تا ساعت ۱۱:۱۱ 
به وقت تهران، قیمت پیش خرید هر بشکه نفت خام برنت دریای 
شــمال، بنچ مارک بین المللی قیمت نفــت، ۰.۴ درصد افت کرد 
و به ۵۱.۴۵ دلار رســید.قیمت پیش خرید هر بشــکه نفت خام 
نیمه سنگین تگزاس غرب آمریکا، دابلیوتی آی، ۰.۱ درصد افت کرد 
و به ۴۸.۳۵ دلار رسید.قیمت نفت خام برنت و دابلیوتی آی نسبت 
بــه رکوردهای پایینی که در ماه آوریل ثبت کردند بهبود یافته و 
حالا بیش از ۲ برابر این رکوردها شــده است.در سال ۲۰۲۰ برای 
اولین بار در تاریخ شاهد قیمت منفی برای نفت خام آمریکا بودیم 
که ســرمایه گذاران جهان را شوکه کرد.با این همه هر دو شاخص 
قیمت نفت خام نســب به روز اول سال بیش از یک پنجم ارزش 

خود را از دست داده اند.

صادرات گاز آذربایجان به اروپا 
آغاز شد

جمهوری آذربایجان صــادرات گاز طبیعی به اروپا از طریق خط 
لوله ترانس آدریاتیک را آغاز کرد. به گزارش ایســنا، این پروژه در 
راستای تلاشها برای کاهش وابستگی اروپا به واردات انرژی روسیه، 
مورد حمایت کمیســیون اروپا قرار دارد. روسیه ۳۴ درصد از بازار 
گاز اروپا را در کنترل دارد و قصد دارد صادرات گاز به اروپا شامل 
ترکیه را از ۱۷۱ تا ۱۷۲ میلیارد متر مکعب در سال ۲۰۲۰ به ۱۸۳ 
میلیارد متر مکعب در سال ۲۰۲۱ افزایش دهد. مصرف سالانه گاز 
اروپا حدود ۵۰۰ میلیارد متر مکعب است و عمدتا برای تولید نیرو 
مورد اســتفاده قرار می گیرد. خط لوله ترانس آدریاتیک بخشی 
از کریدور گاز جنوبی به ارزش ۴۰ میلیارد دلار اســت که ۳۵۰۰ 
کیلومتر از جمهوری آذربایجان تا اروپا گســترده شده و گاز را از 
میدان گازی عظیم شــاه دنیز ۲ در دریای خزر منتقل می کند. 
جمهوری آذربایجان قصد دارد ۱۰ میلیارد متر مکعب در ســال 
به بازار اروپایی گاز صادر کند که هشــت میلیارد متر مکعب برای 
ایتالیا و دو میلیارد متر مکعب برای یونان و بلغارستان خواهد بود. 
این کشور پیش از این به ترکیه صادرات داشته است. وزارت انرژی 
جمهوری آذربایجــان در بیانیه ای اعلام کرد: کریدور گاز جنوبی 
سیستم امنیت انرژی جهانی را تحکیم خواهد کرد. این خط لوله 
منطقه خزر را به اروپا متصل کرده است. روناگ عبدالله یف، رییس 
شرکت انرژی دولتی سوکار جمهوری آذربایجان، آغاز فروش گاز 
به اروپا را یک روز تاریخی توصیف کرد. تحلیلگران می گویند گاز 
آذربایجان بعید اســت موقعیت برتر روسیه در بازار اروپا را تغییر 
دهد با این حال تهدیدی برای سهم روسیه در بازار گاز این منطقه 
ایجاد می کند. روسیه همچنان به دنبال تکمیل ساخت خط لوله 
گازی نورد اســتریم ۲ به آلمان است. این پروژه یک سال پیش به 
دلیل تحریمهای آمریکا متوقف شد. روسیه ساخت این پروژه را در 
دسامبر ازسرگرفت هر چند که آهنگ ساخت آن به کندی پیش 
می رود.  شرکتهای بریتیش پترولیوم، سوکار و Snam از جمله 
سهامداران خط لوله ترانس آدریاتیک هستند و هر یک ۲۰ درصد 
در آن سهم دارند. بر اساس گزارش رویترز، تولید گاز نخستین فاز 
میدان شاه دنیز در سال ۲۰۰۶ آغاز شد و بیش از ۱۰ میلیارد متر 
مکعب در سال گاز به جمهوری آذربایجان، گرجستان و ترکیه می 
رســاند. تولید فاز دوم در سال ۲۰۱۸ آغاز شد و ۱۶ میلیارد متر 
مکعــب به ظرفیت تولید گاز افــزود و مجموع ظرفیت تولید این 

میدان را به ۲۶ میلیارد متر مکعب رساند.

عدم تخصیص سوخت به 
خودروهای سنگین صحت ندارد

مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران گفت: 
عدم تخصیص ســوخت به خودروهای سنگین صحت ندارد و 
شــرایط همچون گذشــته ادامه دارد. کرامت ویس کرمی در 
گفت و گو با ایســنا، بــا بیان اینکه عرضه ســوخت به ناوگان 
ســنگین بر مبنای طرح پیمایش انجــام می گیرد که عملکرد 
کامیون دارها از طریق سازمان راهداری احصا می شود، اظهار 
کرد: خودروهای ســنگین سهمیه ســوخت تعریف شده دارند.

وی ادامه داد: روزانه ۵۰ میلیون لیتر نفت گاز مورد نیاز ناوگان 
ســنگین از طریق ۲۸۰۰ جایگاه ســوخت عرضــه و توزیع در 
این جایگاه ها انجام می شــود و نفــت گاز در همه جایگاه ها 
موجود است.به گفته مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی ایران مردم در صورت مشــاهده تخلفات توزیع ســوخت 
 و عدم توزیع ســوخت در شب و تشــکیل صف های طولانی به 

شماره ۰۹۶۲۷ اطلاع دهند.

ورود گازپروم نفت به حوزه 
استخراج رمزارز

گازپروم نفت که واحد تولیدکننده نفت غول روســی گازپروم 
اســت، در یکی از پایگاههای نفتی خود در ســیبری عملیات 
استخراج رمزارز راه اندازی کرد. به گزارش ایسنا،  گازپروم نفت 
که سومین تولیدکننده بزرگ نفت در روسیه است، از گازهایی 
که به همراه نفت در منطقه خانتی مانسییســک استخراج می 
شــود برای تولید برق که به فعالیتهای اســتخراج رمزارز می 
فروشد، استفاده می کند. شبکه خبری بی بی سی در گزارشی 
در سال ۲۰۱۸ اعلام کرده بود استخراج رمزارزها به برق زیادی 
نیاز دارد و تصور می رود سیبری مکان ایده آلی برای استخراج 
رمزارز باشد. سخنگوی گازپروم نفت به وب سایت کوین دسک 
اعلام کرد این شرکت قصد ندارد خودش رمزارز استخراج کند 
اما آماده است منابع انرژی خود را در اختیار ماینرها قرار دهد. 
گازپروم نفت معتقد است استخراج کنندگان رمزارز می توانند 
یکی از مشتریان برقی باشند که از گازهای جمع آوری شده در 

زمان استخراج نفت تولید می شود.

 LPG مقاومت وزارت نفت برای ورود 
به سبد سوخت کشور

انرژی

تصمیم های اوپک در یکصد و هشتادمین نشست 
و تصمیم های اوپک پلاس در دوازدهمین نشست، 
از دیروز  وارد فاز اجرایی شــد. به گزارش وزارت 
نفت، ۲۳ کشور عضو و غیرعضو سازمان اوپک در 
دوازدهمین نشســت وزیران نفت و انرژی ائتلاف 
اوپک پلاس که ۱۳ آذرماه از طریق ویدئوکنفرانس 
برگزار شــد، بر سر افزایش تولید روزانه ۵۰۰ هزار 
بشکه ای برای ژانویه سال ۲۰۲۱ به اجماع رسیدند 
و تصمیم گرفتند برای تعیین مقدار تسهیل کاهش 
تولید )افزایش تولید( ماهانه بر اســاس شــرایط 
بازارهای جهانی نفت نشست برگزار کنند. کاهش 
تولیــد روزانه تولیدکنندگان عضــو ائتلاف اوپک 
پلاس از رقم ۷ میلیون و ۷۰۰ هزار بشکه در روز با 
افزایش روزانه ۵۰۰ هزار بشکه ای، در ژانویه ۲۰۲۱ 
به ۷ میلیون و ۲۰۰ هزار بشــکه در روز می رسد 
و تــا زمانی کــه مجموع تســهیل کاهش تولید 
)افزایش تولید( به روزانه ۲ میلیون بشــکه برسد، 

ادامه خواهد داشــت.همچنین با آغاز سال ۲۰۲۱ 
و بر اســاس تصمیم یکصد و هشتادمین نشست 
اوپک، دیامنتینو آزودو، وزیر معدن و نفت آنگولا به 
مدت یک سال ریاست دوره ای نشست های اوپک 
را به عهــده خواهد داشــت و وزیر نفت کنگو نیز 
در دوره زمانی یادشده، رئیس علی البدل دوره ای 
اوپک خواهد بود.امیرحســین زمانی نیا، نماینده 
ایران در هیئت عامل اوپک هم براســاس تصمیم 
اوپک، ریاســت هیئت عامل این سازمان در سال 

۲۰۲۱ میلادی را عهده دار خواهد بود.

تصمیمات اوپک و اوپک پلاس وارد فاز اجرایی شد

وزیر نیرو گفت: تا امروز ۱۱ هزار و ۹۶۲ روستا با 
جمعیت بیش از ۸ میلیون نفر در دولت کنونی 
به شــرکت آبرسانی وصل شدند و تا پایان سال 
این جمعیت به ۹.۳ میلیون نفر افزایش می یابد.

به گزارش صدا و سیما، رضا اردکانیان در مراسم 
بهــره برداری از ۲۵ طــرح آب و برق با حضور 
رئیس جمهور در ســی و نهمین هفته از افتتاح 
طرح های ملی تشــریح عملکــرد دولت تدبیر و 
امید در آبرســانی به روســتاها، گفت: ۱۱ هزار 
و ۹۶۲ روســتا در دولت تدبیر و امید به شبکه 

آبرســانی سالم و پایدار وصل شــدند.وزیر نیرو 
گفت: سد کانی سیب و شبکه های اصلی آبیاری 
و زهکشــی کرم آباد، از مهمترین طرحی است 

که امروز افتتاح می شود.
اردکانیــان افزود: در پویش هــر هفته الف- ب 
ایران، امــروز طرح های مهمی در اســتان های 
آذربایجان غربی، مازندران، اردبیل و اصفهان در 
بخش های آب و برق با دســتور رئیس جمهور 
افتتاح می شود و مردم از نتیجه طرح ها بهره مند 
خواهند شــد.وی ادامه داد: وعــده ۲۵۰ طرح 
بزرگ آب، برق و فاضلاب را علاوه بر طرح های 
روزانــه به مــردم داده ایم که از ایــن تعداد با 
احتســاب طرح های امروز تاکنون ۱۹۰ طرح به 
ثمر رسیده است و تا پایان سال ۶۰ طرح بزرگ 
دیگر به پایان می رسد.وزیر نیرو گفت: امروز در 
اســتان مازندران به ۵۷ روســتا با جمعیت ۳۲ 

هزار و ۶۶۰ نفر آبرسانی می شود.

آبرسانی سالم و پایدار به ۱۱ هزار و ۹۶۲ روستا
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اخــبــار  

نظام بانکی به خصوص بانک های دارای ترازنامه های 
ناسالم، خالقان پنهان پول هستند و سالانه میلیاردها 

تومان پول سمی در اقتصاد ایران خلق می کنند.
به گــزارش مهر، ماجرای خلق پــول و ترازنامه های 
ســمی برخی بانک ها داستانی اســت که سال های 
ســال است اقتصاد ایران را درگیر کرده است. برخی 
بانک ها بی ســر و صدا روندی را در اقتصاد ایران در 
پیش گرفتند تا اگرچه به ظاهر منافع ســهامداران 
خود را تأمین نمایند، اما پشت پرده زیر پای اقتصاد 
ایــران و نظام بانکی را خالی کنند. اینجا اســت که 
پای ترازنامه های سمی کم کم در ادبیات بانکی ایران 

جای خود را باز کرد.

پای خلق پول سمی چطور به نظام بانکی ایران 
باز شد؟

واقعیت آن است که با شکل گیری بانکداری خصوصی 
در ایران به دلیل اجرای سیاست های خصوصی سازی، 
این بانک ها بــا ورود به تأمین مالی برای پروژه هایی 
که عمدتاً از ســوی سهامداران یا مالکانشان طراحی 
شــده بودند، رفته رفته دســت به خلق پول زدند تا 
بلکــه بتوانند منافع عده ای را تأمین نمایند و از آنجا 
که ســاختار نظارتــی در بدنه بانک مرکــزی نیز از 
چابکی لازم برای نظارت دقیق و لحظه ای بر عملیات 
بانکی آنهــا برخوردار نبود؛ یا عمدتاً زمانی به چرخه 
تخلفات آنها اشراف پیدا کرد که آنها دیگر برای خود 
در اقتصاد ایران ریشــه های قطوری دوانده بودند یا 
اینکه اصولاً وارد کشــف و ضبط تخلفات آنها نشد و 

برای همیشه چشم خود را بر ترازنامه های ناسالم آنها 
بست. اکنون اقتصاد ایران با بنگاه هایی مواجه است 
که عمــلًا زیر نقاب بانک، اقدام بــه خلق پول برای 
تأمین منافع ســهامداران و مالکانشان می کنند و در 
نهایت، به دلیل اینکه نظارت دقیقی بر عملکرد آنها 
وجود نداشته یا اراده ای برای برخورد با تخلفات آنها 
از سوی سیاستگذار ظرف دهه های گذشته به چشم 
نخورده اســت، اتهام خلق پــول را به گردن دولت و 
بانک مرکزی می اندازند؛ در حالی که آنها هســتند 
کــه در عمل، زیر یک چهره آراســته از فعالیت های 
اقتصادی اقدام به خلق پول و رشد پایه پولی کرده و 

اقتصاد ایران را به ورطه سقوط می کشانند.

ترازنامه هایی که با آراستگی صورت های مالی، 
خود را سودده جا می زنند

در عیــن حــال، هــر زمان کــه به ظاهــر موضوع 
ترازنامه های آنها مورد بررسی قرار می گیرد، عملًا با 
آراســتگی صورت های مالی، شرایط را به گونه ای به 
نمایش می گذارند که گویی بانکی سودده با فعالیت ها 
و ترازنامه غیررسمی هستند و نه تنها به سهامداران 
خود سود می رسانند، بلکه ضوابط سیاستگذار را هم 
رعایت کرده اند؛ البته نکته حائز اهمیت در این میان 
آن اســت که بانک مرکزی عمدتــاً به دلیل ترس از 
برآشفتگی ســپرده گذاران این بانک ها، خیلی عمیق 
دســت به جراحی نزده و اصــولاً ترجیح می دهد تا 
ســر این غده چرکین را باز نکند تا عوارض ناشــی 
از جراحــی و خونریزی آن را نیز به جان نخرد. حال 

دیگر دادستان کل کشــور نیز کاملًا به این موضوع 
اشــراف پیدا کرده و قرار است با ورود به این پرونده، 
زمینه ســاز خاتمه این چرخه خطرناک خلق پول در 
اقتصاد ایران شود. در واقع دادستان معتقد است که 
خلق پول توسط بانک ها تعرض به حق عامه است و 
از این رو است که قوه قضائیه باید به این روند نظارت 
کافی داشته باشد؛ در حالی که اکنون به نظر می رسد 
بانک ها به حال خود رها شده اند و شروع به مواردی 
از خلــق پول کرده اند که به طــور قطع، دود آن به 
چشم همه مردم ایران رفته و تنها منافع سهامداران 
را تأمین می کند.رسول قهرمانی البته خلق پول را به 
دو معنا می داند و معتقد است که چنانچه خلق پول 
برای حمایت از تولید باشــد، به اقتصاد ایران کمک 
کرده و تورم زا نیســت؛ اما مشــکل از آنجایی شروع 
می شود که بانک ها با شگردهای متفاوت، به پرداخت 

تسهیلات برای خلق پول دست می زنند.

۱۶ بار تکرار وام دهی و بازپس گیری صوری و 
 پاداش هایی که هر بار نصیب 

هیأت مدیره می شوند
حال کیس هایی در اقتصــاد ایران وجود دارد که بر 
مبنای آن، بانک ها با خلق پول و تسهیلاتی که ارائه 
می دهند وام های ۱۰ میلیارد تومانی را به یکباره به 
۱۵۰ میلیارد تومان تعهد برای وام گیرنده تبدیل کرده 
و در نهایت، واحد تولیدی وی را به مصادره می گیرند 
تا ده میلیارد وامی که از بانک، پول خارج شده است 
را با ۱۵۰ میلیارد تومان پول سمی جایگزین نمایند. 
در واقع اگر یک واحد تولیدی به جای پرداخت یک 
وام ۱۰ میلیارد تومانی باید با احتســاب سود و بازه 
زمانی بازگشت تســهیلات که عمدتاً هم درازمدت 
نیست، حداکثر ۱۵ میلیارد تومان به بانک برگرداند 
و به دلیل شــرایطی که هــر روز در اقتصاد ایران از 
تحریم و سایر ناکارآمدی های دولتی به وجود می آید، 
بانک مجدد در موعــد بازپرداخت به او یک وام ۱۵ 
میلیارد تومانی می دهد تا او بتواند وام قبلی را تسویه 
کنــد؛ اما این بار بابت یــک وام ۱۵ میلیارد تومانی 
بایــد ۲۵ میلیارد تومان به بانک برگرداند. نکته حائز 
اهمیت آن است که این ۱۵ میلیارد تومانی که برای 
بار دوم بــه وام گیرنده پرداخت می شــود تنها چند 
دقیقــه در حســاب او می ماند و باز هم به حســاب 
بانــک برمی گردد؛ پس تا اینجــای کار یک وام ۱۰ 
میلیارد تومانی، ۱۵ میلیارد تومان آورده برای بانک 
دارد. اما داســتان از آنجا شروع می شود که به گفته 
مقامات قضائی، این روند تنها در یکی از پرونده های 
بانک های خصوصی، ۱۶ بار تکرار شــده و در نهایت، 

هیأت مدیره بانک نیز در هر بار پرداخت تسهیلات به 
دلیل اینکه به ظاهر، وام قبلی را تسویه کرده و منابع 
آن را به بانک برگردانده اســت، درصدی را به عنوان 

پاداش هیأت مدیره به خود اختصاص می دهند.

ابعاد پنهان خلق پول در اقتصاد ایران
البتــه این تمام ماجرای خلق پول از ســوی بانک ها 
نیســت، بلکه در موارد دیگر، تمام سپرده های مردم 
بــرای پرداخت وام هزینه نمی شــود و هیأت مدیره 
بخشی از آن را صرف خرید ملک کرده و بنگاه داری 
می کنــد و در نهایت، ورود بانک ها به عرصه خرید و 
فــروش ملک و املاک، نه تنهــا کف قیمتی منطقه 
را افزایــش می دهد؛ بلکه بعضاً این افزایش در برخی 
موارد به رشــد ۳۰۰ تــا ۴۰۰ درصدی قیمت ملک 
می شــود و اینجا است که باید به این نوع خلق پول 
بــه عنوان یک حق عامه نگاه کــرد و قوه قضائیه را 
محــق ورود به چنین پرونده هایی دانســت.به گفته 
کارشناســان، برخی بانک ها خلق پــول می کند تا 
وام بدهند؛ در حالی که بانک متناســب با پولی که 
خلق می کند، باید جریان نقدی برگشتی هم داشته 
باشد. این در شرایطی اســت که مروری به فعالیت 
برخــی بانک های متخلف، به خوبی نشــان می دهد 
که برخی بانک ها با یک نترســی و بی محابایی، پول 
ایجاد می کنند و از آنجا که خروج پول از بانک، نیاز 
به ســپرده گیری دارد؛ به همیــن دلیل، نرخ بهره را 
بالا نگاه می دارند و یک تنه در سیســتم بانکی، نرخ 
ســود را هدایت می کنند و بالا می برد؛ پس سرمنشا 
این نرخ بالای ســود بود و به نظام بانکی خســارت 
می زند.واقعیت آن اســت که سرعت برخی بانک در 
بالا بردن نرخ ســود به قدری تند اســت که حساب 
آن تراز نمی شــود و بانک مجبور است از بانک های 
دیگر استقراض کرده و سپرده ای که از بقیه بانک ها 
می مکد را، به مرور به گونه ای وارد عمل می شود که 
به صورت مستقیم از بانک ها قرض کنند و ارقام قابل 
توجهی نیز از بانک مرکزی دریافت نمایند؛ حتی به 
قیمتی که به دلیل رشد پایه پولی و کسری بودجه، 
زبانزد شوند.به هر حال واقعیت آن است که ذی نفع 
رشــد پایه پولی بانک ها هســتند؛ چراکــه به گفته 
کارشناســان نظام بانکی، این امر، قدرت بانک را بالا 
می برد و بدهی بانک مســموم را کاهش می دهد اما 
این امر به معنای آن نیســت کــه آن بانک، بهتر از 
گذشــته عمل کرده اســت. حال موضوع هر چه که 
باشــد، برخی بانک ها با نقاب عملیات بانکی، دست 
بــه خلق پول هایی می زنند که به مرور زیر پای نظام 

بانکی را خالی خواهد کرد.

معاون توســعه کانون نهادهای سرمایه گذاری ایران 
گفت: بهتر اســت کل بدهی های دولــت به اوراق 
تبدیل شــده و همه بدهی ها بــا انواع اوراق تصفیه 
شــود.به گزارش ســازمان بــورس و اوراق بهادار، 

علیرضا توکلی کاشــی در سمینار تخصصی بررسی 
لایحه بودجه و تأثیرات آن بر بازار ســرمایه کشــور 
اظهار داشــت: با تاکید بر اینکه نوســان درآمدهای 
نفتی سبب بروز نوسانات شدید در بودجه می شوند، 

گفت: تأمین مالی، نقش تعادل بخشــی به بودجه را 
دارد. در یک دهه اخیر، بدهی های دولت با ســرعت 
۲۹ درصد در ســال در حال افزایش بوده است که 
تداوم این رشــد برای اقتصاد خطرناک خواهد بود. 
لذا برای مجموع بدهی های دولت باید سقف تعیین 
کرد.معاون توســعه کانون نهادهای سرمایه گذاری 
ایران پیشــنهاد کرد: کل بدهی های دولت به اوراق 
تبدیل شــده و همه بدهی ها با انــواع اوراق تصفیه 
شــود.توکلی با بیان اینکه انتشــار اوراق بدهی به 
معنای اعلام بدهی دولت با صدای بلند است، افزود: 
در تمــام دنیا نیز منظور از بدهی دولت، فقط اوراق 
بدهی دولتی اســت.وی از نوســانات بودجه، تعدد 
دســتگاه های مصــرف کننده بودجــه و عدم پیش 
بینــی راه حل یا مکانیزمی برای حوادث غیرمترقبه 
از قبیل کرونا، تحریم، سیل، جنگ و سقوط هواپیما 
به عنوان مشــکلات اساسی بودجه در ایران یاد کرد 
و گفت: نوســان قیمت نفت، نوســان حجم فروش 
نفت و رکود اقتصادی نیز از دیگر مشــکلات در این 
بخش بوده است.توکلی با اشــاره به تأثیر مستقیم 
نوســانات درآمد نفتی بــر کل بودجه، گفت: امروز، 
مشــکل بودجه کشــور نه درآمدهــای نفتی بلکه 
نوســان درآمد است. پیشــنهاد این است که دولت 
برای حذف نوسانات درآمد نفتی بر بودجه، به جای 
سهم ثابت، مبلغ ثابت از درآمدهای نفتی را برداشت 

کند.توکلــی همچنین بهترین روش برای پوشــش 
آثار اقتصادی ناشــی از نوســانات بودجه را استفاده 
از اوراق و بازار بدهی دانست.وی کنترل هزینه های 
دولت و محــدود کردن جدی بخش مصارف بودجه 
و تغییــر رابطــه بودجه و نفت بــا جایگزینی مبلغ 
ثابت ریالی به جای ســهم ثابت دولت از درآمدهای 
نفتی را از جمله راهکارهــای اصلاح بودجه ۱۴۰۰ 
برشــمرد.به گفته توکلی همچنین استفاده گسترده 
از اوراق مالی اســلامی برای تأمین کســری بودجه 
و تعیین یک ســقف کلی بــرای مجموع بدهی های 
دولت شــامل اوراق موجود در بازار بدهی، بدهی به 
بانک ها، نهادهای عمومی و پیمانکاران نیز در اصلاح 
بودجه مؤثر خواهد بود.همچنین ســعید اســلامی 
بیدگلی دبیــرکل کانون نهادهای ســرمایه گذاری 
ایران گفت: به طور مشــخص بودجه سال های آخر 
دولت ها با چالش روبرو می شــود. وی با بیان اینکه 
کســری بودجه دولت ها بر بازار به شدت تأثیرگذار 
است، خاطرنشــان کرد: قطعاً بدون بررسی بودجه 
نمی توان بازار را به طور دقیق ارزیابی کرد.اســلامی 
بیدگلی گفت: در این نشست تأثیرات بودجه بر بازار 
برای ما اهمیت دارد و البته این بودجه امکان تغییر 
دارد. لذا در این نشســت ما به دنبال این هستیم تا 
دوستان ما در مجلس شورای اسلامی نظرات فعالان 

بازار و ما را بشنوند.

بانکها چطور در خلق گسترده پول مشارکت می کنند؟

کسری بودجه دولت بر بازار سهام تاثیر جدی دارد

راه اندازی بازار هدف در فرابورس طی 
ماه های آینده

مدیــر عملیات بازار فرابورس گفت: دســتورالعمل راه اندازی بازار 
هدف فرابورس در مرحله نهایی است و در ماه های آینده، این بازار 
راه اندازی می شــود. به گزارش صدا و سیما، محمدصادق غزنوی 
درباره بازار هدف فرابورس اظهار داشــت: دستورالعمل راه اندازی 
بازار هدف در مرحله پایانی است و بعد از ابلاغ نهایی، شرکت ها و 
اســتارت اپ ها می توانند در این بازار پذیرش شوند. مدیر عملیات 
بازار فرابورس ادامه داد: برخی از شرکت ها شرایط پذیرش در بازار 
اول و دوم فرابــورس را ندارند، اما آمادگی لازم و تمایل برای ورود 
به بازار فرابورس را دارند. وی گفت: یکی از مزایای بازار هدف این 
است که برخی از شرکت ها با توجه به معیارهایی که دارند می توانند 
بدون سختگیری ها، وارد بازار فرابورس شوند. غزنوی تصریح کرد: 
در ماه های آینده دستورالعمل این بازار به پایان می رسد و شرایط 
آن اطلاع رســانی می شود. گفتنی اســت؛ بازار هدف با مطالعه 
بورس های مطرح دنیا برای شرکت های استارتاپی ایجاد می شود 
تا شــرکت های دانش بنیان بزرگ، متوسط و استارتاپ ها، بتواند 

سهام خود را در این بازار پذیرش کنند و وارد بازار سرمایه شوند.

حباب سکه به ۵۰۰ هزار تومان رسید
طبق تحلیــل نایب رئیــس اتحادیه طلا و جواهــر تهران، طی 
هفته ای که گذشــت، علیرغم اینکه در قیمت های جهانی طلا به 
طور متوسط افزایش یک درصدی دیده شد، از سوی دیگر حدود 
یــک درصد کاهش نرخ ارز در بازارهای داخلی ایجاد شــد؛ بدین 
ترتیب همپوشــانی رخ داد که ســبب ثبات در بازار داخلی سکه 
و طلا شــد که در نتیجه این ثبــات و آرامش و همچنین کاهش 
تقاضاهای سرمایه گذاری، حباب سکه  به ۵۰۰ هزار تومان کاهش 
یافت. محمد کشتی آرای در گفت وگو با ایسنا، در رابطه با وضعیت 
یک هفته اخیر بازار سکه و طلا داخلی اظهار کرد: با توجه به اینکه 
هفته ای که گذشت، هفته پایانی سال میلادی بوده و طبیعتا انتظار 
نوسانات در بازارهای جهانی می رفت، این اتفاق هم افتاد و اونس 
جهانی از ۱۸۷۰ دلار تا ۱۹۰۰ دلار در طول یک هفته گذشــته 
نوسان داشــت. به طور متوسط در هفته اخیر، یک درصد قیمت 
اونس جهانی افزایش یافت و امــروز که بازارهای جهانی تعطیل 
هســتند، ۱۸۹۵ دلار است. نایب رئیس دوم اتحادیه طلا و جواهر 
تهران ادامه داد: از ســوی دیگــر در  بازارهای داخلی یک درصد 
کاهش نرخ ارز در طول هفته اخیر ایجاد شد؛ بنابراین یک درصد 
افزایش قیمت اونس جهانی با یک درصد کاهش نرخ ارز در داخل، 
یکدیگر را پوشــش داده و سبب شد تا ما این هفته نیز یک بازار 
باثبات را در رابطه با قیمت ها داشته باشیم؛ بطوریکه قیمت سکه 
در طول هفته از یک ثباتی برخورددار بود و هر قطعه ســکه بطور 
متوسط ۵۰ هزار تومان کاهش قیمت داشته  است. وی برای هفته 
آینده پیش بینی کرد: طبیعتا به سبب سال نو میلادی طی یکی دو 
روز آینده، به نظر می رسد که بازارهای جهانی و قیمت جهانی طلا 
تغییرات نخواهد داشت. از اوسط هفته پیش رو، احتمال تغییرات 
قیمت اونس جهانی به ســبب مسائل اقتصادی و سیاسی جهانی 
وجود دارد اما در بازار داخل در هفته پیش رو به نظر می رســد که 
باتوجه به مدیریتی که برروی قیمت ارز هست، قیمت ارز باثبات 
باشد و شاهد آرامش در بازار سکه و طلا خواهیم بود.  کشتی آرای 
در رابطه با آخرین قیمت ها و تغییرات آن نسبت به ابتدای هفته  
گفت: در حال حاضر بهای هر قطعه ســکه تمام بهار آزادی طرح 
جدید ۱۱ میلیون و ۸۱۰ هزار تومان و هر قطعه سکه تمام طرح 
قدیم نیز  ۱۱ میلیون و ۴۵۰ هزار تومان اســت. این مقام صنفی 
اعلام کرد: در پایان هفته نسبت به ابتدای هفته قیمت هر قطعه 
نیم ســکه نیز ۱۰۰ هزار تومان کاهش یافته و به شش میلیون و 
۲۰۰ هزار تومان رســیده اســت. در پایان هفته نسبت به ابتدای 
هفته ربع سکه و سکه های یک گرمی نیز بدون تغییر مانده اند. در 
حال حال حاضر قیمت هر قطعه ربع ســکه چهار میلیون و ۲۰۰ 
هزار تومان و سکه  یک گرمی دو میلیون و ۳۵۰ هزار تومان تعیین 
شده است.  وی افزود: همچنین هر گرم طلای ۱۸ عیار با کاهش 
نسبت به ابتدای هفته، یک میلیون و ۱۵۰ هزار تومان قیمت دارد. 
هر مثقال طلا نیز چهار میلیون و ۹۸۵ هزار تومان تعیین قیمت 
شده است.  همانطور که اشــاره شد، آخرین نرخ ثبت شده برای 
اونس جهانی نیز ۱۸۹۵ دلار است. کشتی آرای در پایان خاطرنشان 
کــرد: علاوه  بر کاهش جزئی قیمت ســکه و طلا، در هفته ای که 
گذشت به دلیل ایام فاطمیه و باتوجه به اینکه هیچ تقاضایی برای 
مصنوعات طلا به جهت سرمایه گذاری وجود ندارد، مراجعه به بازار 
نیز مشاهده نمی شود و از آنجایی که طی دو ماه اخیر قیمت طلا، 
کاهشی پیش رفته اســت، هیجان و التهاب و همچنین جذابیت 
برای سرمایه گذاری بر روی طلا از بین رفته و کاهش شدید تقاضا 
برای خرید ســکه و طلا دیده می شود؛ از همین روی حباب سکه 
در طول این هفته نیز مجدد کاهش پیدا کرده و به رقم ۵۰۰ هزار 
تومان رســیده است که اتفاق مثبتی برای بازار بوده است. این در 
حالی است که در اواخر مهرماه سال جاری، حباب سکه برای هر 
قطعه تا دو میلیون تومان هم پیش رفت؛ اما یکماه پس از آن و از 
اواســط آبان ماه، افت و خیز قیمتی در بازار سکه و طلا ایجاد شد 
و رفته رفته بازار به ســمت کاهشی شدن قیت ها سوق پیدا کرد. 
به تبع با کاهش قیمت ها و همچنین کاهش تقاضا، حباب سکه نیز 
کوچکتر شده تا جایی که آخرین روزهای آذر ماه به یک میلیون 
و ۲۰۰ هزار تومان رسید و دو هفته گذشته نیز در مرز  ۷۰۰ هزار 

تومان قرار گرفت.

آمریکا ۸۲ تریلیون دلار بدهی دارد
تا پایان ماه دسامبر، میزان مجموع بدهی های دولتی و غیردولتی 
آمریکا معادل ۸۲ تریلیون و ۶۸ میلیارد و ۹۲۱ میلیون دلار بوده 
است.به گزارش ایسنا به نقل از سایت رسمی اعلام بدهی آمریکا، 
میزان بدهی های دولت این کشــور تا پایان ماه دسامبر ۲۰۲۰ به 
۲۷ تریلیون و ۵۵۳  میلیارد و ۴۹۶ میلیون دلار رســیده اســت. 
میزان بدهی هر شهروند آمریکایی تا پایان این ماه به طور متوسط 
۸۳ هزار و ۲۶۱ دلار و میزان بدهی هر مالیات دهنده آمریکایی به 
طور متوسط ۲۲۰ هزار و ۱۳۰ دلار بوده است.کسری بودجه دولت 
آمریکا تا پایان ماه دســامبر به سه تریلیون و ۲۳۶ میلیارد و ۳۵۲ 
میلیون دلار رسیده است. در حال حاضر بزرگ ترین اقلام بودجه ای 
آمریکا شامل: مراقبت های درمانی با یک تریلیون و ۳۱۸ میلیارد و 
۴۴۲ میلیون دلار، تامین اجتماعی با یک تریلیون و ۱۱۱ میلیارد 
و ۹۷۱ میلیــون دلار، هزینه های دفاعی بــا ۷۰۷ میلیارد و ۶۱۲ 
میلیون دلار و بهره پرداختی بدهی با  ۳۴۴ میلیارد و ۵۶۷ میلیون 
دلار است.هم چنین تا پایان ماه دسامبر، میزان مجموع بدهی های 
دولتی و غیردولتی آمریکا معادل ۸۲ تریلیون و ۶۸ میلیارد و ۹۲۱ 

میلیون دلار بوده است. 

بانک، بیمه، بورس

ارزش دلار مقابــل بســیاری از ارزهای جهانی 
افزایش یافت. به گزارش ایسنا به نقل از رویترز، 
شــرایط کنونی مالی آمریکایی باعث شده است 
تــا معامله گران نســبت به احیای ســریع دلار 
پــس از عملکرد بد آن در ســال ۲۰۲۰ چندان 
خوشــبین نباشــند. تحلیل گران به دلیل آنچه 
آن را کســری دوقلو عنوان می کنند، معتقدند 
فشــار روی دلار کماکان بالا خواهــد بود. این 
کســری دوقلو مربوط به کسری بودجه دولت و 
همچنین کسری تراز حساب تجاری است. طبق 
اعلام سایت رســمی اعلام بدهی آمریکا، میزان 
بدهی های دولت این کشور تا پایان ماه دسامبر 
۲۰۲۰ به ۲۷ تریلیــون و ۵۵۳  میلیارد و ۴۹۶ 
میلیون دلار رســیده است. کسری بودجه دولت 
آمریکا تا پایان ماه دسامبر نیز به سه تریلیون و 
۲۳۶ میلیارد و ۳۵۲ میلیون دلار رســیده است.

در ادامه اختلاف نظر بین سران دو حزب اصلی 

آمریکا، میچ مک کتنل- رهبر جمهوری خواهان 
در مجلس ســنا طرحــی را ارایه داده که در آن 
که خواهان افزایش یارانه پرداختی به شهروندان 
آمریکایی از ۶۰۰ دلار فعلی به ۲۰۰۰ دلار است. 
از آنجایی که انتخابات میان دوره ای مجلس سنا 
تعیین کننده اکثریــت دوره بعدی خواهد بود، 
هر دو حزب در تلاش هســتند تا غلبه بر بحران 
اقتصادی ناشی از کرونا را به نام خود ثبت کنند 
و از ایــن طریق آرای رای دهندگان را به ســبد 

نامزدهای حزب خود بریزند. 

دلار ۲۰۲۰ را صعودی تمام کرد

ارزش واقعی سهام عدالت باز هم کاهش یافت
روند کاهشــی ارزش واقعی ســهام عدالت تحت 
تأثیر روند نوســانی و کاهشــی هفته جاری بازار 
ســرمایه باز هم ادامه دارد. به گزارش ایسنا، پس از 
آزادسازی سهام عدالت، مشــمولان این سهام که 
روش مستقیم را برای مدیریت سهام خود انتخاب 
www. کرده بودند، می توانند با مراجعه به سامانه

sahamedalat.ir  ارزش واقعی سهام و جزئیات 
دارایی خود را مشــاهده کنند. بر این اساس ارزش 
واقعی سهام عدالت که تحت تأثیر روند حرکت بازار 

سرمایه است مدت هاست کاهشی شده و دامنه آن 
به هفته جاری نیز کشیده شد.بر این اساس، ارزش 
واقعی ســهام یک میلیون تومانی در روز شنبه ۲۲ 
میلیون ۱۴۰ هزار تومان در روز یکشنبه ۲۱ میلیون 
و ۹۳۰ هزار تومان، در روز دوشــنبه ۲۲ میلیون و 
۳۵۰ هزار تومان، در روز ســه شنبه ۲۱ میلیون و 
۹۱۰ هزار تومان و در روز چهارشنبه ۲۱ میلیون و 
۷۰۰ هزار تومان بوده است.سهام عدالت ۵۳۲ هزار 
تومانی در روزهای شــنبه، یکشنبه، دوشنبه، سه 
شنیه و چهارشنبه به ترتیب ۱۱ میلیون و ۷۵۰ هزار 
تومان، ۱۱ میلیون و ۶۴۰ هزار تومان، ۱۱ میلیون 
و ۸۶۰ هزار تومان، ۱۱ میلیون و ۶۳۰ هزار تومان و 
۱۱ میلیون و ۵۲۰ هزار تومان قیمت داشته است.

ارزش واقعی ســهام عدالت با ارزش اولیه ۴۹۲ هزار 
تومانی نیز در روز شــنبه ۱۰ میلیون و ۸۷۰ هزار 
تومان و در روز چهارشنبه ۱۰ میلیون و ۶۵۰ هزار 

تومان بوده است.

ارزش واقعی سهام عدالت باز هم کاهش یافت
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و  راه  وزارت  کــرد:  اعــلام  رئیس جمهــور  حقوقــی  معاونــت 
شهرســازی موظف شــده  ترتیــب پرداخــت مبلغ یکصــد و پنجاه 
 هــزار دلار یــا معــادل یورویــی آن بــه خانواده هــای هواپیمایی

 اوکراینی را صورت دهد.
بــه گــزارش خبرگزاری مهــر، معاونــت حقوقــی رئیس جمهور در 
اطلاعیــه ای درخصوص تعییــن مبانی حقوقی و میزان خســارات و 
فراهم شــدن زمینه پرداخت خســارات جانباختگان حادثه ســقوط 
هواپیمــای اکراینی و تصویب در هیئت وزیــران اعلام کرد: »باتوجه 
به اینکه از زمان وقوع ســانحه دلخراش سقوط هواپیمای اکراینی در 
آســمان تهران در دی ماه سال ۱۳۹۸، معاونت حقوقی رئیس جمهور 
همــواره بر ضرورت احترام بــه قربانیان و احقــاق همه جانبه حقوق 
خانواده های داغدار و بازماندگان ایشــان تأکید داشته است، در ادامه 
پیگیری های مستمر و مؤثرمعاونت درباره تعیین مبانی حقوقی قانونی 
لازم و ایجاد هماهنگی بین دســتگاه ها و ارائه پیشــنهادهای اجرایی 
برای پرداخت این خســارات و دلجویی از ایــن هموطنان و تاکید بر 
ضرورت تأمین فوری اعتبار لازم برای پرداخت این خســارات، نهایتاً، 
 با پیگیری معاونت حقوقی، اعتبار لازم در آغازین روزهای دیماه سال 
جاری، تأمین گردید. پس از تأمین اعتبار، پیش از فرارسیدن سالگرد 
حادثــه، معاونــت حقوقی رئیس جمهــور با جلب نظر دســتگاه های 
اجرایــی مرتبط، مبانی و میزان پرداخت خســارات را با رعایت عرف 
و رویــه بین المللی تعیین و پرداخت بدون تبعیض مبلغ خســارات به 

بازماندگان جانباختگان را به هیئت دولت پیشنهاد نمود.
هیئــت دولت نیــز با توجه به این پیشــنهاد در جلســه امروز مورخ 
چهارشــنبه ۱۳۹۹/۱۰/۱۰ خود تصویب نموده اســت که خســارات 
مربوط جانباختگان، بدون هیچ گونه تبعیض ناشــی از ملیت و تابعیت 
براســاس قوانین متبوع و قابــل اعمال کشــورهای جانباختگان، به 
ورثه و بازماندگان آنها پرداخت شــود. در این مصوبه، وزارتخانه راه و 

شهرسازی موظف شده است با همکاری دستگاه های ذی ربط ترتیب 
پرداخت مبلغ یکصد و پنجاه هزار دلار یا معادل یورویی آن به خانواده 
و بازمانــدگان هریک از قربانیان را در اســرع وقــت فراهم و مبالغ را 
براساس مســتندات به ذی نفعان پرداخت نماید. همچنین در مصوبه 
پیشــنهادی آمده اســت که این جبران مانع از پیگیری جنبه کیفری 

موضوع در مرجع قضایی صلاحیتدار نیست.

معاونت حقوقی رئیس جمهور ضمن ابراز تسلیت و همدردی دوباره با 
این خانواده ها، امیدوار است اگرچه خسارات پرداختی همه درد و رنج 
ناشی از حادثه را از بین نمی برد، ولی تعهد به پاسداری از حقوق همه 
آحاد ملت و احترام و تکریم انســان ها را یادآور شده و ضرورت حفظ 
پیوندهای اجتماعی و ســرمایه های انسانی به ویژه در کشور عزیزمان 

را به همراه داشته باشد.

اخــبــار

طــرح »اجــاره داری حرفه ای« که در آن ســاخت 
خانه های استیجاری با حمایت ۱۰۰ درصدی دولت 
از سازندگان آغاز خواهد شد یک گام دیگر به مرحله 
اجرا نزدیک شد، در صورت تصویب در هیات دولت، 
این طرح به زودی به مرحله اجرا خواهد رســید. به 
گزارش روز جمعه ایرنا، بعد از دو سال تلاش جدی 
برای ســاماندهی بازار اجاره بالاخــره وزارت راه و 
شهرســازی روز ۹ دی مــاه، پیش نویس آیین نامه 
اجرایی »حمایت از اجــاره داری حرفه ای« را برای 
بررســی و تصویب به هیات دولت ارائه کرد.وزارت 
راه با ارائه این پیش نویس تلاش دارد تا بازار اجاره 
با تلاش برای تشویق ســرمایه گذاران برای ساخت 
خانه های کوچک و قیمت مناسب ساماندهی  شود؛ 
تلاش دولت این اســت تا با اجرای نظام اجاره داری 
حرفه ای از جمعیت مستاجر کشور در برابر افزایش 
سوداگری مسکن، رشد قیمت اجاره و کمبود عرضه 
حمایت کند. برای همین از دو ســال پیش تلاش 
شــد تا پای ســرمایه گذاران برای ساخت مسکن 
استجاری به وزارت راه و شهرسازی باز شود. خروج 
۶۰ درصدی تقاضا از بازار مسکن و افزایش جمعیت 
مســتأجران در پی کاهش قدرت خرید، تقاضا در 
بازار اجاره را افزایش داده اســت و در همین راستا 
کارشناسان معتقد هستند که موجودی بازار مسکن 
بهتر است در خدمت عرضه آپارتمان های اجاره ای 
قرار بگیرد. ساختار بازار اجاره اکنون سنتی است و 
وزارت راه و شهرســازی در راستای حرفه ای کردن 
بازار اجاره و حمایت از منافع مستاجران، پیش نویس 
آیین نامه اجرایی »حمایت از اجاره داری حرفه ای« 
را برای بررسی و تصویب  به هیات دولت ارائه کرده 
است. دولت تلاش دارد با تصویب این پیش نویس 
و نزدیک کــردن آن به مرحله اجرا ضمن حرفه ای 
کردن ساختار سنتی اجاره از طریق افزایش ارکان 
و بازیگــران بازار اجاره و حمایت از عرضه مســکن 
اجاره ای، شــرایط به نحوی اصلاح شــود که منافع 
تمام ارکان بازار اجاره در نظر گرفته شــود.در این 
پیــش نویس به دولت اجازه داده شــده به منظور 
حمایت از تولید و عرضه مســکن اجاره ای توســط 
بخش غیردولتی نســبت به واگــذاری زمین تحت 
تملک خود متناســب با مدت بهره برداری از واحد 
مســکونی به صورت اجاره ای اقدام کند، موضوعی 

که می تواند پای ســرمایه گذاران را برای ساخت 
مســکن اســتیجاری به وزارت راه و شهرسازی باز 
کند. »پروانه اصلانی« مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن 
وزارت راه و شهرسازی پیش تر به ایرنا گفته بود که 
علت اینکه اجاره داری به صورت حرفه ای در کشور 
شکل نمی گیرد این است که بازدهی اجاره داری در 
کشور پایین است. وی توضیح داده که برای رفع این 
مشــکل یک اصلاح آئین نامه به هیئت وزیران رفته 
و مصوب شده اســت که تمامی اشخاص حقیقی و 
حقوقی اعم از نهادهای دولتی، غیردولتی، اشخاص 
بخــش خصوصی و تمامی کســانی که حاضرند در 
بخش اجاره داری ســرمایه گذاری کنند زمینی را 
به صورت اجاره ۹۹ ســاله تحویل بگیرند تا در این 
زمین ها خانه بسازند و به بازار اجاره برای ۹۹ سال 
عرضــه کنند. اصلانی مهر ماه امســال خبر داد که 
هم اکنون تدوین آئین نامه اجرایی این موضوع در 
دستور کار است که به زودی برای تصویب به هیئت 
دولت ارســال خواهد شد. »اجاره داری حرفه ای« یا 
همان »ساخت خانه های استیجاری« برنامه دولت 
برای افزایش عرضه مســکن و کنترل قیمت ها در 
بازار اجاره اســت موضوعی که حرف و حدیث های 
زیادی را از ساخت خانه ۲۵ متری تا زندگی کردن 
مردم در قوطی کبریت ســر زبان ها انداخته است، 
فارغ از اینکه عملیاتی شــدن این قانون روی زمین 
مانده می تواند پایانی باشــد بر نگرانی مستاجران از 
پیداکردن یک سقف در کلانشهری مثل تهران که 
اتفاقا قرار نیست متراژ آن به ۲۵ متر خلاصه شود.

بیش از ۶۰ درصد قیمت تمام شده مسکن در ایران 
مربوط به زمین است و اگر زمین برای ساخت خانه 
رایگان باشــد می تواند تا حــدود ۸۰ درصد قیمت 
ملک را از قیمت ها در بازار آزاد ارزان تر ارائه دهد.

موضوع ساخت »مسکن اســتیجاری« به صراحت 
در قانون »ســاماندهی و حمایت از تولید و عرضه 
مســکن مصــوب ۱۳۸۷« آمده اســت، اما جامعه 
ســازندگان و سرمایه گذاران در سال های گذشته از 
ساخت مسکن استیجاری استقبال نکردند و از قضا 
دولت ها نیز تلاشــی برای راضی کردن انبوه سازان 
نداشــتند.وزارت راه و شهرســازی تابســتان سال 
گذشته با دعوت از سرمایه گذاران برای تولید مسکن 
اســتیجاری در اطلاعیه ای اعلام کرد: انبوه سازان و 

ســرمایه گذاران برای ساخت مسکن استیجاری در 
کشــور امتیازات ویژه ای از دولت دریافت می کنند. 
وزیر راه و شهرسازی شهربور امسال درباره آخرین 
وضعیت عملیاتی شدن این وعده به سوال خبرنگار 
ایرنا پاســخ داد و گفت: بارها اطلاعیه دادیم طبق 
ماده ۲ قانون ســاماندهی مسکن آمادگی داریم که 
هم شهرداری و هر سازمانی که قصد تولید مسکن 
اســتجیاری را دارد از ما زمین دریافت کند. محمد 
اسلامی اظهار داشت: دنبال این بودیم که با تدوین 
دستورالعمل اجاره داری حرفه ای که در سیر مراحل 
تصویب قرار گرفت از ســازمان هایی که علاقه مند 
به ساخت مسکن استجاری هستند حمایت کنیم.

وی افزود: بر این اســاس می توانیم زمین ۹۹ ساله 
را به ســازندگانی دهیم که برای دهک های پایین 
خانه می ســازند و اگر سازندگان قصد داشته باشند 
برای عموم جامعــه، روی زمین های دریافتی خانه 
بســازند می توانند به صورت ۱۰ ســاله از ما زمین 
قســطی خریداری کنند. آیین نامــه این مصوبه را 
به دولت بردیم تا اقســاط زمین را از ۵ سال به ۱۰ 

ســال افزایش یابد.وزیر راه مجدد با شایعه ساخت 
خانه های قوطی کبریتــی جواب داد و گفت: متراژ 
این خانه ها ۳۰ متری نیست و ساخت مسکن برای 
ما همان الگوی ۷۵ متری است.براســاس برآوردی 
که وزارت راه و شهرســازی دارد در صورت ساخت 
خانه های استیجاری در دوسال،  حدود ۹۰۰ هزار 
واحد مسکونی ساخته می شود که در واقع نیمی از 
نیاز سالانه بازار مسکن را تأمین می کند و این حجم 
از خانه مســکونی نه تنها می تواند قیمت مسکن را 
در بازار بــه طور قابل ملاحظه ای کاهش دهد بلکه 
باعث می شــود وضع بازار اجاره هم تعدیل شــود.

برنامه دولت در بخش ســاماندهی به بازار مسکن با 
عرضه خانه های خالی و تنبیه مالکان احتکار کننده 
با اخذ مالیــات از یک طرف و همزمان تلاش برای 
پیگیری طرح اجاره داری حرفه ای، می تواند چشــم 
انداز روشــنی از بازار اجاره را در سال های پیش رو 
داشته باشد.پیشنهاد مذکور هم اکنون در کمیسیون 
امــور زیربنایی، صنعت و محیط زیســت دولت در 

دست بررسی است.

 

۱5۰ هزار دلار به بازماندگان سانحه هواپیمای اوکراینی پرداخت می شود

احداث بزرگترین تونل آزادراه 
تهران- شمال تا پایان سال

رئیس بنیاد مســتضعفان در بازدیــد از منطقه ۲ آزادراه تهران 
شــمال، از پایان عملیات عمرانی احداث مسیر رفت تونل ۶۴ 
هزار متری البرز شرقی تا پایان سال خبر داد. سید پرویز فتاح 
دیــروز )جمعه( در بازدید مشــترک با رئیس ســازمان برنامه 
و بودجه کشــور از منطه ۲ آزادراه تهران شــمال گفت: تونل 
البرز شــرقی به طول ۶۴۰۰ متر، به عنــوان بزرگ ترین تونل 
خاورمیانــه، در این منطقه از آزادراه تهران شــمال قرار دارد و 
عملیات عمرانی این تونل، تا پایان سال به اتمام می  رسد. پس 
از تکمیل عملیات عمرانــی این تونل، عملیات نصب تجهیزات 
و تاسیســات آن آغاز می شــود و این تونل به گونه ای طراحی 
شــده که تجهیزات و تاسیسات آن در طبقه فوقانی تونل نصب 
می شوند. وی با اشــاره به هماهنگی بنیاد مستضعفان و دولت 
بــرای تکمیل منطقه ۲ آزادراه تهران شــمال گفــت: تا امروز 
دولت و بنیاد مســتضعفان به تمام تعهدات خود برای تکمیل 
مســیر رفت در منطقه ۲ آزادراه تهران شــمال عمل کرده اند 
و در طــول اجرای پروژه آزادراه تهران شــمال، هیچگاه دولت 
و بنیاد مســتضعفان تا این اندازه با یکدیگر هماهنگ نبوده اند. 
فتاح با بیان اینکه احداث آزادراه تهران شمال به دست توانمند 
متخصصان ایرانی انجام می شود گفت: می توانیم امروز با افتخار 
بگوییم که این یک پروژه کاملا ایرانی است و تمامی طراحی ها 
و اجرای این مســیر که به جرأت می توان ســطح تکنولوژی به 
کار رفته در آن را در تراز تکنولوژی روز دنیا دانســت، به دست 
مهندسان ایرانی انجام شده است. فتاح در پایان با تاکید بر بی 
اثر بودن تحریم ها خاطر نشان کرد: استقبال مردم از قطعه یک 
آزادراه تهران شمال، باعث شد انگیزه ما برای سرعت بخشیدن 
به کار بیشتر شود و انشالله با تمام قوا برای عمل به وعده خود، 
تلاش می کنیم. منطقه ۲ آزاد راه تهران ـ شمال از شهرستانک 
یعنی انتهای منطقه یک این آزادراه که اسفندماه سال گذشته 
افتتاح شد تا پل زنگوله و به طول تقریبی ۲۲ کیلومتر در حال 
ساخت است و در بهار ســال آینده به صورت یک باند به بهره 
برداری می رسد. مذاکرات و توافقاتی بین دولت و سرمایه گذار 
آزادراه یعنی بنیاد مســتضعفان انجام شــد تا منطقه ۲ آزادراه 
تهران ـ شمال سریعتر به بهره برداری برسد که مشکل ترافیک 

در این منطقه حل شود.

مجوز تامین منابع راه آهن و آزادراه 
شیراز- بوشهر از بازار سرمایه اخذ شد

وزیــر راه و شهرســازی گفت: مجوز تامین مالــی ۲ پروژه مهم 
راه آهن و آزادراه شــیراز - بوشهر از محل بازار سرمایه اخذ شد. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل راه و شهرسازی استان فارس، 
محمد اســلامی، در جریان بازدید از بزرگراه فیروزآباد - جم، با 
اشــاره به اینکه پروژه های آزاد راهی نیاز به سرمایه گذار بخش 
خصوصی و غیر دولتی دارد افزود: ظرف یک و نیم سال گذشته، 
تامین مالی افزون بر ۲۱ پروژه از بازار سرمایه را پیگیری کردیم 
که راه آهن و آزادراه شــیراز - بوشــهر از آن جمله هستند. وی، 
بزرگراه فیروزآباد - جم را از پروژه های مهم استان فارس، بوشهر 
و منطقه ویژه انرژی )عســلویه( دانست و اظهار داشت: با توجه 
به اینکه مطالعات بخش زیادی از این محور تکمیل نشده، برای 
شــروع عملیات اجرایی بزرگراهی آماده نیست و حداقل بیش از 
۲ هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد.  وزیر راه و شهرسازی بیان 
کــرد: بخش هایی از این پروژه به طــول حدود ۴۵ کیلومتر هم  
اینک در دست اجراست که بخش زیادی از آن تا پایان سال ۹۹ 
به اتمام خواهد رسید و مابقی آن را تا پایان دولت به بهره برداری 
خواهیم رساند. وی گفت: با توجه به اینکه ایمن سازی این محور 
در اولویت اســت با حضور استانداران استان های فارس و بوشهر 
مقرر شــد ســه اقدام را دنبال کنیم که مقرر شد در ابتدا ایمن 
سازی بخش هایی از این محور که به دلیل وضعیت زمین شناسی 
و بارش های شــدید اخیر، آســیب های جدی به آنها وارد شده، 
انجام شود به همین سبب هم اکنون این محور توسط پیمانکار 
در دست ترمیم است. اسلامی افزود: نکته دوم ایجاد باند سبقت 
در گردنه های موجود اســت تا بتوانیم ایمنی این گردنه ها را به 
حداکثر برســانیم. وی اضافه کرد: در یک و نیم سال گذشته نیز 
با همکاری اســتانداران و نمایندگان استان های فارس و بوشهر 
اقداماتی انجام شــده تا منابع مالی مورد نیــاز این پروژه به جز 
منابع عمرانی را با تضمین دولت و از طریق اخذ وام تامین شود 
تا بتوانیم قــرارداد جدید منعقد کنیم. وزیر راه و شهرســازی، 
همچنین در بازدید از محور فراشبند هم گفت: این محور مطالبه 
بحق مردم اســت که ۳۴ کیلومتر آن احداث شده و ۲۰ کیلومتر 
نیز نیاز به لایه دوم آســفالت دارد که در حالی که پروژه در حال 
آماده شــدن بود با توجه به ایجاد ۲ حفــره عظیم که پدیده ای 
بســیار کم نظیر در ایران و جهان است، مطالعات در این زمینه 

مجددا انجام گرفته است.

۶۰ میلیارد تومان اعتبار به راه آهن 
همدان اختصاص یافت

نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس شــورای اسلامی از 
اختصاص ۶۰ میلیارد تومان اعتبار برای پروژه راه آهن تهران- 
همدان خبر داد و گفت: این پروژه عمرانی بزرگ استان دارای 
ردیف مســتقل در بودجه کشور شده اســت. به گزارش ایرنا، 
حمیدرضا حاجی بابایی روز پنجشنبه در شورای برنامه ریزی و 
توسعه استان همدان اظهار داشت: برای پروژه راه آهن همدان 
۳۰ میلیارد تومان اعتبار در ســال جــاری اختصاص یافت و با 
جدیت پیگیر مســائل مرتبط با اجرا و تکمیل این طرح بزرگ 
و مهم عمرانی هســتیم.  وی با بیان اینکه راه آهن از این پس 
دارای ردیف مستقل در بودجه کشور است، گفت: گنجاندن این 
موضوع در بودجه کار آســانی نبود اما اقدامی مهم در  افق ۵۰ 
ساله اســتان همدان محسوب می شود.  نماینده مردم همدان 
و فامنین در مجلس شورای اســلامی خاطرنشان کرد: به ثمر 
نشستن راه اهن ملایر نیز کار دشواری بود و طبق روالی عادی 
که پیش می رفت ۲۵ ســال طول می کشید تا به بهره برداری 
برسد. حاجی بابایی به پیگیری های جدی و مستمر پروژه قطار 
شهری همدان نیز اشــاره کرد و افزود: اجرای این پروژه برای 
شهر همدان بسیار ضروری است که با جدیت پیگیر آن هستیم. 
به گفته وی، احرای طرحهای جامع شهر و قطار شهری به رشد 
و پایداری کلانشــهر همدان کمک می کند به نحوی که شهر از 

زیرساخت های مناسب و قوی بهره مند می شود. 

»اجاره داری حرفه ای« یک قدم دیگر به اجرا نزدیک شد

راه و شهرسازی

در جلســه هیئت دولت و به پیشــنهاد وزیر راه و 
شهرســازی، احمد اصغری مهرآبادی که مشمول 
قانون منع اشتغال بازنشسته هاست، برای بار دوم 
به عنوان مدیرعامل ســازمان ملی زمین و مسکن 
منصوب شد.به گزارش خبرنگار مهر، در جلسه امروز 
هیئت دولــت، انتصاب احمد اصغری مهرآبادی به 
معاونت وزیر راه و شهرسازی و ریاست هیئت مدیره 
و مدیرعاملی سازمان ملی زمین و مسکن منصوب 
شد.وی جانشین علی نبیان شده که در اوایل ورود 
اسلامی به وزارت راه و شهرسازی و در ۷ آذر ماه ۹۷ 
به مدیرعامل این سازمان منصوب شده بود. نبیان در 
حالی آذرماه ۹۷ به مدیرعاملی سازمان ملی زمین و 
مسکن منصوب شد که عباس آخوندی وزیر سابق 
راه و شهرسازی در ماه پایانی حضور خود در وزارت 
راه و شهرسازی در مهر ماه ۹۷، در عرض دو هفته، 
۳ نفر را در این سازمان منصوب و برکنار کرده بود. 
احمد اصغری مهرآبادی نیــز در دولت های نهم و 

دهم در زمان وزارت علی نیکزاد در راه و شهرسازی، 
معاون وزیر وقت و مدیرعاملی سازمان ملی زمین و 
مسکن را بر عهده داشت. اما در زمان وزارت عباس 
آخوندی )۴ مهر ۱۳۹۲( به عنوان قائم مقام وزیر راه 
و شهرسازی در طرح ملی مسکن منصوب شد.وی 
ســپس در زمان تصویب قانون منع به کارگیری 
بازنشستگان، مشــمول اجرای این قانون شده و از 
این ســمت کناره گیری کرد؛ اما نهایتاً با وساطت 
یکی از مقامات مسئول ارشد نظام، در زمره مدیران 

مستثنی از این قانون با حکم حکومتی قرار گرفت.

یک بازنشسته، مجددا مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن شد

مدیرکل دفتر حقوقی سازمان بنادر و دریانوردی از 
آماده شــدن ۴ فصل جدید از پیش نویس اصلاح 
قانون دریایی کشــور خبر داد. به گزارش سازمان 
بنادر و دریانوردی، عباس توازنی زاده در خصوص 
اصلاح قانون دریایی کشور، اظهار داشت: تهیه پیش 
نویس اصلاح قانون دریایی کشور شهریور ماه امسال 
در دســتور قرار گرفت و ۸ فصل از آن اصلاح شده 
بود و اکنون نیز فصول حمل و نقل مسافر، حمل بار 
دریایی، حقوق ممتاز دریایی و وظایف فرمانده آن 
نیز آماده شده است.مدیرکل دفتر حقوقی سازمان 

بنادر و دریانوردی یادآور شد: اصلاح قانون دریایی و 
تدوین متنی جدید که مفاد آن هماهنگ با تحولات 
بین المللی صنعت کشتیرانی و کنوانسیون های بین 
المللی باشد، همواره مدنظر سازمان بنادر بوده است.

توزانــی زاده با بیان اینکه متون پیش نویس تهیه 
شــده قانون دریایی مورد بررسی قرار گرفته است، 
افزود: صاحبنظران و فعــالان عرصه حمل و نقل 
دریایی چنانچه نظر اصلاحی و تکمیلی نسبت به 
متون تهیه شــده دارند، موارد مــد نظر خود را به 
سازمان بنادر و دریانوردی اعلام کنند.گفتنی است، 
قانون دریایی ایران در سال ۱۳۴۳ به تصویب رسیده 
و تاکنون لازم الاجرا بوده است. در طول سال های 
پس از تصویب این قانون و خصوصاً سال های پس 
از پیروزی انقلاب اســلامی، دولت ایران به بیش از 
۴۰ کنوانسیون یا پروتکل بین المللی در ارتباط با 
مسائل دریایی ملحق شده، اما قانون دریایی ایران 
جز اصلاحات سال ۹۱ اصلاح دیگری نداشته است.

۴ فصل جدید از پیش نویس اصلاح قانون دریایی کشور آماده شد
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اخــبــار  

یک فعال حقوق کودکان با بیــان اینکه غالبا کودک 
همسری ریشــه های اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 
متعدد و پیچیده ای دارد، دربــاره برخی اظهارات که 
مبارزه با کودک همســری منجر بــه کاهش ازدواج و 
جمعیت می شود، مطرح کرد: نمی توان گفت با محدود 
و مشروط کردن کودک همســری، جوانان ۲۰ و ۳۰ 
ســاله از ازدواج پشیمان می شــوند. اصطلاح کودک 
همسری باید به درستی توصیف شود و تبعات منفی 
ازدواج کودکان برای خودشــان و جامعــه، به دور از 
فضاسازی های آرمانی و یکجانبه نگری، به گروه های 
هدف، آموزش داده شود.تینا سادات قضاتی در گفت وگو 
با ایسنا، اظهار کرد: از مهمترین عوامل تأثیـرگذار بـر 
امر ازدواج، وضعیت نظـــام  حقوقـی یک کشور است. 
بنابراین درنظر گرفتن حداقل سن ازدواج در قانون، به 
نظر امری لازم می آید اما کافی نیست. تبعاتی نیز در 
پی چنین موضوعی مطرح خواهد شد. بطور مثال در 
بعضی موارد، ازدواج زیر حداقل سن قانونی را بصورت 
رســمی ثبت نکرده و پس از رسیدن به سن قانونی، 
آن را بصورت رسمی ثبت می کنند. بنابراین نوعی دور 
زدن قانون شکل می گیرد. این کارشناس حوزه حقوق 
کودک ادامه داد: باید کاهش سن بلوغ جنسی کودکان 
را نیز درنظر گرفت. اگر بین حداقل ســن ازدواج و امر 
بلوغ جنسی تعادلی ایجاد نشود، به نظر می رسد تبعات 
زیادی گریبان گیر جوامع خواهد شد. از جهتی نیز، با 
عنوان شدن حداقل سن قانونی برای ازدواج، امکان سوء 
استفاده های برخی افراد و خانوده های سودجو، کاهش 
می یابد.وی افزود: از آنجایی که ازدواج وجوه اجتماعی و 
حقوقی دارد و آثار مثبت و منفی اش  در جامعه هویدا 
می شود، قانونگذاری و تعیین حدود و ثغور آن از جمله 
حداقل سن طرفین، که یکی از وجوه تاثیرگذار ازدواج 
بر فعالیتهای اجتماعی افراد است، نیز ضروری به نظر 
می رسد، اما اینکه چه سنی تعیین شود باید به مجموع 
شرایط فرهنگی، اقتصادی و فرهنگی جوامع مراجعه 

  Child Marriage کرد. به گفته قضاتی، اصطلاح
به ازدواج دختر یا پسر پیش از ۱۸ سالگی گفته شده و 
به هر دو ازدواج رسمی یا غیررسمی اطلاق می شود.  این 
اصطلاح سال ها مورد بحث و مناقشه قرار داشته است، 
اما پس از تصویب و لازم الاجرا شدن کنوانسیون حقوق 
کودک در ۱۹۸۹، بطور جدی از سوی نهادهای مدنی 
پیگیری می شود.این کارشناس ارشد حقوق بین الملل، 
تصریح کرد: در قوانین  مدنی و یا احوال شخصیه بیشتر 
کشورها، حداقل سن ازدواج بیان شده است. بطور مثال 
در کشورهایی مانند هلند و آلمان حداقل سن قانونی 
برای ازدواج ۱۸ ســال در نظر گرفته شــده است. در 
کشور اســتونی این حداقل سن به ۱۵ سال می رسد. 
در بیشــتر ایالات آمریکا حداقل سن برای ازدواج، ۱۸ 
سال بیان شده است؛ گرچه در بعضی ایالات، با رضایت 
والدین، این سن به ۱۶ سال نیز کاهش پیدا می کند. در 
برخی نیز حداقل سن اساسا بیان نشده است.وی معتقد 
است که، برخی کشورها مانند فنلاند، فرانسه، یونان، 

لوکزامبورگ و یا ایرلند حداقل سن قانونی برای ازدواج 
را در قوانین خود مشــخص نکرده اند. البته بر اساس 
اسناد بین المللی حقوق بشر و حقوق کودک، می توان 
دریافت که حداقل ســن ازدواج، ۱۸ سال تمام است. 
قضاتی با اشاره به ماده ۱۰۴۱ قانون مدنی و تعیین ۱۳ 
سال شمسی برای ازدواج دختران ادامه داد: در جامعه 
کنونی که انســانها نیاز به آموزشها و کسب مهارتهای 
پیچیده ای برای حل مســائل روزمره زندگی دارند، به 
طور عام ۱۳ ســالگی سن مناسبی نیست و درنتیجه 
تبعات جســمی و روحی ناشی از ضعف و ناآگاهی می 
تواند تا سالها گریبانگیر فرد شود. با این حال ذکر این 
نکته حائز اهمیت است که قوانین، باتوجه به احوالات و 
وضعیت HاکثریتH جامعه وضع می شود اما همه باید 
آن را رعایت کنند.وی افزود: ما نمی توانیم بر اســاس 
اســتثنائات، حکم کنیم. چیزی که واضح است تفاوت 
آشکار ســن Hبلوغ جنسیH و سن Hبلوغ فکریH در 
جامعه امروز است که باید در قانونگذاری به آن توجه 

شــود. در گزارشــهای متعددی آمده که مشــکلات 
جســمی و روانی ممکن است گریبانگیر این کودکان 
شود. بازماندن از تحصیل، مرگ و میر در اثر زایمان و 
ضعف بدنی، بی همسری زودهنگام و... از تبعات کودک 
همسری اســت.این کارشناس ارشد حقوق بین الملل 
درباره تدابیر فرهنگی ســایر کشــورها در باره کودک 
همسری، تصریح کرد: از نظر فرهنگی و آموزشی علاوه 
بر ســازمانهای بین المللی که در کشــورهای توسعه 
نیافته فعالیت می کنند، ان جی او های حمایت از زنان، 
کودکان، مادران و... نیز در برخی کشورها در آموزش و 
فرهنگ سازی نقشهایی برعهده دارند. نمی توان گفت 
تمامی فعالیتهای ایشان مثبت یا موثر بوده اما در جهت 
ارتقای بهداشت عمومی و حساس کردن نگاه جوامع و 
حاکمیتها به کودک همسری و تبعاتش، بی تاثیر نبوده 
اند. این فعال حقوق کودکان معتقد است: قانونگذار باید 
با توجه به شرایط اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی جامعه 
تصمیم گیری کند. این تصمیم نه کاملا باید منطق بر 
عقاید محافظه کارترین اقشار باشد و نه صرفا بر ایده های 
رادیکال تکیه کند بلکه با توجه به روندهای توسعه ای 
در ابعاد مذکور، به تصمیم گیــری بپردازد. هرچه که 
باشــد، قانونگذاری نباید چهره »باج دهی« به اقشار و 
گروه های خاص به خود گیرد. وی همچنین این را هم 
گفت که مداخلات جهت دار سیاسی و رسانه ای با هدف 
منافع جناحی، در این زمینه نــه تنها به فرآیندهای 
اصلاحی و فرهنگی کمکــی نمی کند بلکه تنش ها و 
شکاف های اجتماعی را تشدید می کند.قضاتی تاکید 
کرد: کودک همسری ریشه های اقتصادی، اجتماعی و 
فرهنگی متعدد و پیچیده ای دارد که جز با تاثیرگذاری 
بــر آن ها، کاهش نخواهد یافت. پرداختن به هر پدیده 
اجتماعی بدون درنظر گرفتن ریشــه های آن، منجر 
به برنامه ریــزی موثر، بلندمدت و درونزا در آن زمینه 
نخواهد شد. بنابراین تمرکز صرف بر یک رخداد بدون 

در نظر گرفتن علل آن، منطقی و مفید نیست. 

مدیرکل دفتر مشــاوره و امور روانشناختی سازمان 
بهزیستی کشور با اشاره به افزایش مراجعان به مراکز 
مشاوره و خدمات روان شــناختی طی سالهای ۹۵ 
تــا ۹۸ بیان کرد: به طور کلی دســته بندی خدمات 
روانشناختی به دو دسته کلی مشکلات و اختلالات 
تقسیم می شود. عمده ترین سهم مشکلات مربوط به 
حوزه خانواده و عمده ترین اختلالات مربوط به حوزه 
اختلالات اضطرابی است. بهزاد وحیدنیا در گفت وگو 
با ایسنا، با اشاره به افزایش مراجعان به مراکز مشاوره 
و خدمات روان شــناختی بیان کرد: طی ســال های 
اخیر ابعاد روانشــناختی زندگی اجتماعی بیشــتر 
شناخته شده و مردم به عنوان یک نیاز به آن توجه 
می کنند کــه همین موضوع ممکن اســت موجب 
افزایش خدمت گیری مردم از خدمات روانشــناختی 
 شود. وی افزود: آمار تعداد مراجعان به مراکز مشاوره 
و خدمات روان شــناختی دولتی و غیردولتی تحت 
نظارت سازمان بهزیستی در سال ۱۳۹۵، ۹۲۰ هزار 
و ۸۳۵ مورد بوده که این رقم در سال ۱۳۹۸ به یک 
میلیون و ۲۳۳ هزار و ۶۶۰ مورد رسیده است. تماس 
با صدای مشــاور )۱۴۸۰( نیز در این مدت مشــابه 

از ۷۱۴ هــزار و ۳۷۸ مورد به یــک میلیون و ۱۱۴ 
هزار و ۵۵۲ مورد رســیده است. وحیدنیا ادامه داد: 
از سوی دیگر تغییرات اجتماعی و همچنین افزایش 
واحدهای ارائه خدمات در کشور نیز موجب افزایش 

مراجعان به مراکز مشــاوره شده است؛ به طوری که 
سازمان بهزیستی تعداد مراکز مشاوره ای خود را در 
سطح کشــور از ۱۹۲۴ مرکز در سال ۹۵ به ۳۱۰۱ 
مرکز در شــش ماهه اول ســال ۹۹ رســانده است. 

همچنین نفوذ رسانه ای و گسترش گردش اطلاعات 
در فضاهای مجازی نیز در این موضوع بی تاثیر نبوده 
اســت. مدیرکل دفتر مشــاوره و امور روانشناختی 
بهزیستی کشور در ادامه از افزایش سرویس خدمات 
مشاوره تلفنی سازمان بهزیســتی خبر داد و گفت: 
باید در صورت افزایش تقاضای خدمات، دسترســی 
بیشــتر بــه آن خدمات ایجــاد و تســهیل در ارائه 
خدمات در کشــور افزایش  یابد. ســازمان بهزیستی 
در دوران شــیوع کرونا کد ویژه کرونــا را احصاء و 
آموزش های تخصصی ویــژه این دوره را ارائه کرد و 
همچنین با توجه به گزارشــاتی که از ســوی مردم 
ارائه می شــد مداخلاتی هم صورت گرفت.  وحیدنیا 
در ادامــه درباره عمده ترین مشــکلات مردم از نظر 
ابعاد روانشناختی و مشــاوره ای توضیح داد و گفت: 
به طور کلی دسته بندی خدمات روانشناختی به دو 
دســته کلی مشــکلات و اختلالات تقسیم می شود. 
عمده ترین سهم مشــکلات مربوط به حوزه خانواده 
و عمده ترین اختلالات مربــوط به حوزه اختلالات 
اضطرابی اســت و به نظر می رسد که این موضوعات 

نیازمند توجه و پاسخگویی بیشتری هستند.

»کودک همسری« را سیاسی نکنید

 مسائل خانوادگی و اختلالات اضطرابی؛ 
عمده ترین مشکلات مردم در حوزه روانشناختی

دغدغه اصلی ما »ذرات معلق« 
است نه دی اکسید گوگرد

معاون نظارت و پایش محیط زیست استان تهران با تاکید بر اینکه 
دی اکســید گوگرد به تنهایی به عنوان دغدغه در کیفیت هوای 
تهران قلمداد نمی شود افزود: باید برای ذرات معلق با قطر کمتر 
از ۲.۵ میکرون چاره اندیشی کنیم. محمد رستگاری در گفتگو با 
ایســنا، در تشریح روند افزایش دی اکسید گوگرد در هوای تهران 
گفت: افزایش الودگی هوا تابع دو موضوع شــرایط جوی و انتشار 
الاینده ها از منابع مختلف است. در حقیقت هنگامی که پایداری 
داشــته باشیم تمام پارامترها افزایش پیدا می کنند اما شدت این 
افزایش بستگی به حجم آلاینده ها دارد.وی افزود: در حال حاضر 
بر اســاس شــاخص هایی که جهانی هستند برای حفظ سلامت 
شــاخص ۰تا۵۰ پاک و ۵۰ تا ۱۰۰ را قابل قبول اعلام می کنند؛ 
دی اکســید گوگــرد در هوای بالا رفته اما جز ســه روز که چند 
ایســتگاه موردی از ۱۰۰ عبور کردن در بقیه روزها در رنج ۵۰ تا 
۶۰ قرار داشته است لذا در حال حاضر دی اکسید گوگرد دغدغه 
جدی نیســت و مشــکل اصلی بحث ذرات معلق با قطر کمتر از 
۲.۵ میکرون هستند.رستگاری درخصوص ارتباط فعالیت صنایع و 
افزایش دی اکسید گوگرد نیز گفت: واحدهای عمده مصرف کننده 
سوخت فسیلی در تهران همچون سیمان تهران تعطیل هستند و 
نیروگاه بعثت نیز گاز استفاده می کنند لذا به نظر می رسد افزایش 
دی اکسید گوگرد ناشی از افزایش تجمعی روزهای گذشته هستند 
که به این الایندگی اضافه شده است.وی تاکید کرد: بی تردید اگر 
صنایع و منابع انتشــار ان در تهران تعطیل نمی شدند اعداد برای 
دی اکسید گوگرد بسیار بالاتر می رفت، فعلا مشکل ما ذرات معلق 
با قطر متر از ۲.۵ میکرون اســت برهمین اساس هرچند که باید 
دی اکسید گوگرد مورد توجه قرار گیرد اما دغدغه اصلی ما نیست 
و در طول سال دی اکسید گوگرد اکثرا در شرایط پاک است. امروز 

باید برای ذرات معلق چاره اندیشی کنیم.

رئیس کمیته امداد:

 افزایش ۲۵ درصدی 
مستمری مددجویان پاسخگوی 

معیشت آنها نیست
رئیس کمیته امداد با اشــاره به پیش بینــی افزایش ۲۵ درصدی 
مســتمری مددجویان کمیته امداد و بهزیستی در لایحه بودجه 
سال آینده، گفت: این رقم پاسخگوی معیشت خانواده های تحت 
حمایت نیســت و کمیسیون تلفیق مجلس قول افزایش این رقم 
را داده اســت. به گزارش ایسنا، سیدمرتضی بختیاری در دیدار با 
آیت الله صفایی بوشــهری، نماینده ولی فقیه در استان بوشهر با 
اشــاره به فعالیت های کمیته امداد در حوزه توانمندسازی گفت: 
یکی از مهمترین محورهای توانمندســازی، ایجاد اشتغال است 
که در همین راســتا تا پایان امســال بیش از ۲۰۰ هزار شــغل 
در کشــور برای مددجویــان راه اندازی خواهد شــد. وی با بیان 
اینکه ســال آینده ۶۱۰۰ میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه 
اشــتغال زایی برای کمیته امداد پیش بینی شده است، تاکید کرد: 
در کنار ایجاد طرح های اشــتغال، با احیای اشتغال خانگی، موج 
جدیدی از خوداشــتغالی خانواده های تحت پوشش به ویژه زنان 
سرپرســت خانوار را به وجود خواهیــم آورد. رئیس کمیته امداد 
با اشاره پیشــنهاد دولت مبنی بر افزایش ۲۵ درصدی مستمری 
مددجویان در سال آینده خاطرنشان کرد: این میزان افزایش، برای 
معیشت مددجویان کافی نیست و کمیسیون تلفیق مجلس وعده 
داده است از محل دیگر منابع، به خانواده های تحت حمایت کمک 
کند. بختیاری همچنین تامین مسکن را از دیگر ابعاد توانمندسازی 
مددجویان دانست و گفت: با کمک بنیاد مستضعفان، ستاد اجرایی 
فرمان حضرت امام )ره( و دولت، ســاخت ۳۱ هزار واحد مسکونی 
در کل کشور در دستور کار است که با اجرای این برنامه ها، انتظار 
می رود مشکل مسکن ایتام در سطح شهرهای کوچک و روستاها 
رفع شــود. بختیاری با بیان اینکه ۱۵۰۰ واحد مسکونی طی یک 
ســال آینده برای مددجویان کمیته امداد اســتان بوشهر احداث 
می شــود، اظهار کرد: همچنین در حوزه اشتغال امسال بیش از ۶ 
هزار شغل در استان بوشهر ایجاد می شود. ایت الله صفایی بوشهری، 
نماینده ولی فقیه در اســتان بوشــهر نیز در این دیدار با تقدیر از 
رویکرد توانمندسازی مددجویان توسط کمیته امداد گفت: تعیین 
نقشه جامع توانمندسازی خانواده های نیازمند توسط کمیته امداد 
ضروری است. وی افزود: بر اساس این نقشه می توان در یک زمان 
معین و با ایجاد کارگروه هایــی با همین مبنا، خانواده های تحت 
حمایت را توانمند کرد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی کمیته امداد، 
آیت الله صفایی بوشــهری تاکید کرد: در استان بوشهر شاهد یک 
هم افزایی خوب بین مردم خیر و نیکوکار با کمیته امداد هســتیم 
که نتایج آن در ســرفصل های کاری این نهاد بــه ویژه در حوزه 

مشارکت های مردمی و زکات قابل مشاهده است.

تولید مشترک واکسن با کوبا بعد از خرید 
خارجی و کوواکس در اولویت ایران

سخنگوی ســازمان غذا و دارو گفت: احتمالا اولین واکسن های 
کرونا که به ایران می رســد از مسیر خرید مستقیم از یک کشور 
خارجی است، بعد از آن سهمیه ایران از سبد کوواکس می رسد، 
سپس تولید مشترک انستیتو پاستور ایران با یک شرکت کوبایی 
است و پس از آن واکسن ایرانی تامین می شود.کیانوش جهانپور 
روز جمعه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: همان طور که وزیر 
بهداشت قبلا اعلام و رئیس جمهوری هم بر آن تاکید کرده است، 
برای تامین واکسن کرونا چهار مسیر مختلف دنبال می شود که 
شــامل خرید مستقیم از یک کشور خارجی تولید کننده واکسن 
تایید شده، خرید از سبد کوواکس سازمان بهداشت جهانی، تولید 
مشــترک با یک شــرکت خارجی و تولید واکسن کرونا در داخل 
است.وی ادامه داد: در این زمینه برای خرید مستقیم واکسن کرونا 
از یک کشــور خارجی اقداماتی انجام شده و زمانی که نتیجه آن 
قطعی شــود به مردم اعلام می شود، برای خرید واکسن کرونا از 
ســبد کوواکس نیز اقدامات لازم انجام شده، البته مشکلاتی برای 
انتقال پول وجود داشت که بر طرف شد و از مسیر سازمان بهداشت 
جهانی در زمان مقرر و پس از شروع توزیع آن، واکسن کرونا وارد 
کشــور می شود.سخنگوی ســازمان غذا و دارو گفت: برای تولید 
مشترک واکسن کرونا با یک کشور خارجی اقداماتی از قبل انجام 
شده بود. شرط ایران برای انجام کارآزمایی بالینی انسانی واکسن 
کرونا در داخل کشور، تولید مشترک واکسن و انتقال فناوری تولید 
واکســن به ایران بود، به هر حال برخی شرکتهای خارجی در این 

زمینه مذاکراتی با ایران داشتند.

جامعه

شهردار تهران با اشــاره به آلودگی هوا در پایتخت 
گفت: کاهش یک درجه ای دمای منازل، مصرف گاز 
خانگی را به میزان ۱۰ درصد کاهش می دهد و در 
بهبود وضعیت هوا مؤثر است. به گزارش فارس، پیروز 
حناچی، شهردار تهران در صفحه شخصی خود در 
توئیتر درباره آلودگی هوای تهران اظهارداشت: طبق 
نظر کارشناسان کاهش یک درجه ای دمای منازل، 
مصرف گاز خانگی را بــه میزان ۱۰ درصد کاهش 
می دهد. وی افزود: ضمن درخواســت از مسوولین 
برای کاهش مصرف سوخت های غیر استاندارد در 
کلان شهرها، از شهروندان عزیز دعوت می کنم تا با 
همراهی در این حرکت جمعی، به کاهش آلودگی 
هوا و ارتقاء ســلامت عمومی کمک کنند.  ســید 
آرش حسینی میلانی، رئیس کمیته محیط زیست 
و خدمات شهری شورای شهر تهران نیز امروز درباره 
آلودگی هوا در پایتخت گفت : فقط طی ۷۲ ساعت 
اخیر کیفیت هوای تهران ۴۰ درصد بدتر شــده و 

به شــرایط قرمز رسیده است. وی افزود: با استمرار 
ســکون هوا تا دوشنبه اگر با همین  آهنگ در شهر 
فعالیت وجود داشته باشد خطر وضعیت بنفش یا 
هشــدار وجود دارد و از دولت درخواست می کنم با 
پیشنهاد استاندار تهران برای تعطیلی شهر موافقت 
کند. بر اســاس اعلام شرکت کنترل کیفیت هوای 
شهرداری تهران، دیروز پایتخت به لحاظ آلودگی هوا 
در شرایط قرمز قرار گرفت و پایتخت از ابتدای سال 
همزمان با شیوع کرونا ۱۵ روز هوای پاک، ۱۸۱ روز 

هوای قابل قبول داشته است.

پیشنهاد حناچی برای کاهش آلودگی هوا

فرماندار تهران با اشاره به اینکه از این پس صدور 
مجوز ترددهای بین شهری توسط تمام فرمانداری 
های اســتان تهران امکان پذیر است افزود: صدور 
این مجوزها از ۱۶ دیماه به صورت غیرحضوری و 
سیستمی خواهد بود. عیسی فرهادی در گفتگو با 
ایسنا، گفت: با هدف جلوگیری از تجمع جمعیتی و 
رعایت پروتکل های بهداشتی مقرر شد از این پس 
سایر فرمانداری های استان تهران نیز مجوز تردد 
بین شهری را صادر کنند البته مجوزهای تردد به 
صــورت محدود و تنها برای یکبار برای افرادی که 

واجد شــرایط هستند و ضرورت تردد دارند، صادر 
می شود.وی افزود: به دلیل وجود مشکلاتی چون 
ازدحام جمعیتی و تعدد درخواست ها و همچنین 
ضرورت رعایت شیوه نامه های بهداشتی و رعایت 
فاصله گذاری اجتماعی،با تصمیمات اتخاذ شــده، 
صدور مجوزهای مذکور از روز شــنبه )۱۳ دیماه( 
تا سه شنبه )۱۶ دیماه( متوقف بوده و پس از آن به 
صورت آنلاین ارائه خواهد شد و از آن پس مراجعه 
حضوری نخواهیم داشت.فرهادی تاکید کرد: بهره 
گیری از سیســتم به این شــکل اســت که برای 
افرادی که ضرورت تردد دارند مستنداتشــان پس 
از بارگذاری در سیستم مورد بررسی قرار می گیرد 
و نهایتا به وی در سیستم جواب داده می شود. بی 
تردید افراد تنها می توانند در موارد ضروری همانند 
درمان و داشــتن کار در سیستم قضایی تقاضای 
مجوز تردد داشته باشــند که در این موارد تلاش 

می کنیم همکاری لازم انجام شود. 

غیرحضوری شدن صدور مجوز ترددهای بین شهری
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ســخنگوی سازمان ثبت احوال گفت: ســه میلیون و هزار و ۳۶۵ قطعه 
کارت هوشــمند ملی تولید داخل به متقاضیان تحویل شده است. سیف 
الله ابوترابی  روز پنجشنبه در گفت وگو با خبرنگار اجتماعی ایرنا افزود: 
۶۲ میلیــون و ۸۹۱ هــزار و ۳۹۲ نفر واجد شــرایط )بالای ۱۵ســال( 
متقاضی دریافت کارت هوشمند ملی هستند که از این تعداد ۵۹ میلیون 
و ۳۵۷ هــزار و ۶۵۰ نفــر مراحل تکمیل ثبت نام بــرای دریافت کارت 
هوشــمند ملی را انجــام داده و برای ۴۹ میلیــون و ۶۵۷ هزار و ۷۸۲ 
کارت صادر و تحویل شــده اســت. وی اضافه کرد: کارت هوشمند ملی 
تولید داخل، مشــابه نمونه خارجی اســت و همه نکات ایمنی و فنی در 

تولید آن رعایت شــده و چاپخانه دولتی متولی تولید آن است. ابوترابی 
افزود: از اسفند ســال ۹۶ با مشکل تامین بدنه کارت مواجه شدیم و از 
آغاز سال ۹۷ با شــرکت های متولی که چاپخانه دولتی متولی تامین و 
تولید آن است، وارد مذاکره شده و قرار شد که بدنه کارت ایرانی مشابه 
خارجی باشــد در نهایت آزمایشات طولانی انجام شــد و در آغاز نیمه 
اول سال ۹۸ شاهد تولید نمونه داخلی آن بودیم. سخنگوی ثبت احوال 
گفت: کارت هوشــمند ملی با هدف تســهیل فرآیند شناسایی، تصدیق 
هویت و حفظ امنیت اطلاعات فردی هر شــهروند برای ورود به فضای 
مجــازی،  مبادله  خدمات الکترونیکی و اســتفاده در مجامع اداری ارائه 

شــده و دارای تراشه  الکترونیکی است که اطلاعات هویتی شهروندان از 
جمله اطلاعات شناسنامه ای، عکس، اثر انگشت، کد پستی و کلید انجام 
امضای دیجیتال را به  صورت امن و محافظت  شده در حافظه  خود ذخیره 
دارد. ابوترابی تاکید کرد: با تامین اعتبار مورد نیاز برای ادامه پروژه تولید 
کارت هوشمند ملی چنانچه چاپخانه دولتی که مسئول تامین بدنه کارت 
هوشــمند ملی از نوع تولید داخلی اســت ماهانه یک میلیون عدد بدنه 
کارت را تامین کند و به ســازمان ثبت احوال تحویل دهد، این سازمان 
برای حدود ۱۰ میلیون نفر که در انتظار دریافت کارت هوشــمند ملی 

هستند طی ۱۰ ماه کارت صادر می کند.

بیش از 3 میلیون کارت هوشمند ملی تولید داخل صادر شد
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رئیــس قوه قضائیه در مراســم ســالگرد 
شــهادت حاج قاسم و همراهان شهیدش، 
اظهار داشت: ســردار سلیمانی یک چهره 
انقلابــی بود که هم انقلابی می اندیشــید 
و هــم انقلابی عمل می کــرد. به گزارش 
فارس،  آیت الله ابراهیم رئیسی رئیس قوه 
قضائیه صبح امروز در مراسم سالگرد ترور 
شهید ســپهبد قاسم سلیمانی و ابومهدی 
المهنــدس و همراهــان شهیدشــان در 
دانشگاه تهران، با بیان اینکه مکتب شهید 
ســلیمانی در امتداد مکتب امام خمینی 
و مکتب عاشــورا باید ابعادش برای نسل 
حاضر و نسل آتی مشــخص شود، گفت: 
اولین بعد مکتب شهید سلیمانی اخلاص 
بود. کسی که برای خدا مقاومت می کند و 
جهاد می کند. امام بزرگوار ما کتاب بسیار 
دارند و در جایگاه یک شــخصیت متحول 
کننده یک جامعه، ســنگ زیر بنای تفکر 
امام خمینی این جمله اســت که عالم در 
محضر خداست اینکه انسان قبل، بعد و با 
هر چیز خدا را ببینــد. وی افزود: دومین 
شاخص مکتب ســلیمانی بصیرت اوست. 
اینکه انسان چشمِ سر نداشته باشد خیلی 
آســان تر از آن است که چشم دل نداشته 
باشد؛کسی که از چشم دل بهره مند است 
دوســت و دشمن را می شناسد. کسی که 
بصیــرت دارد هیچ وقت ذلیل و خار نمی 
شــود و یکی از ویژگی های شــخصیتی 
شهید ســلیمانی بصیرت بود. رئیس قوه 

قضائیــه با بیــان اینکه کارنامــه زندگی 
شــهید سلیمانی نشــانه یک انسان بصیر 
بود، خاطرنشــان کرد: سومین شخصیت 
او ولایتی بودن او بود. برخی ولایت شعار 
هستند و برخی ولایت مدار. اگر در مسیر 
ولایــت آنچه ولی گفــت در تمام زندگی 
نصب العین قرار دادیم، ولایتمدار هستیم. 
وصیت نامه سردار سلیمانی ولایت نامه و 
درس آموز اســت. آیت الله رئیسی با اشاره 
بــه اینکه شــاخص دیگر زندگی شــهید 
ســلیمانی حامی مظلومان بودن اســت، 
گفت:  ترک باشــد یا ایزدی، شیعه باشد 
یا سنی فرقی نمی کند. وی کسی بود که 
نگاهش به همه مظلومان و مســتعضفین 
عالــم بود چرا که انقلاب اســلامی حامی 
تمامی مظلومان عالم است. وی افزود:  از 
ویژگی ها و شــاخص ها ی مکتب سلیمانی 
مردمــی بودن او بود؛ ســردار در ســپاه 
ســرافراز و مقتدر بود  اما وقتی در میان 
مردم سیل زده خوزستان است یا وقتی در 
کنار کودکان یتیم اســت چهره یک پدر 
مهربان را دارد؛ نگاه او به مردم از نوع نگاه 
تشریفاتی سیاسیون نیست و حقیقتا مردم 
را دوست داشت. او یک چهره انقلابی بود 
که هم انقلابی می اندیشــید و هم انقلابی 
عمــل می کرد؛ هیچ مانعی بــرای او مانع 
تلقی نمی شــد و او خود و یــاران خود را 
قادر می دانست که تمامی مانع ها را از سر 
راه بردارند. رئیس قوه قضائیه خاطرنشان 

کرد: ظرفیت شــهید ســلیمانی ظرفیتی 
اســت که در پرتو عبودیت خداوند متعال 
بینش عمیق به او داده شــده بود. انسانی 
که ظرفیت داشــته باشــد در برابر گناه و 
وسوسه های شــیطانی و استکبار جهانی 
و در برابر همه خناســان دنیا نه می گوید. 
ظرفیت داشــتن امر مهمی است و شهید 
ســلیمانی چهره ای با اســتقامت و مومن 
در مســیر خدا بود آیت الله رئیسی با بیان 
اینکه می خواســتند داعش را در منطقه 
حاکم کرده و مقاومت را خلع سلاح کنند 
و اســلام آمریکایی را به جای اسلام ناب 
به مردم معرفی کننــد و با فتنه و توطئه 
منطقه را به آتش بکشــانند، گفت: داعش 
می خواست اسلام را وارونه معرفی کند اما 
نتوانســت چرا که شهید سلیمانی و یاران 
ســپاه قدس که ظرفیتــی عظیمی را در 
منطقه ایجاد کرد اجــازه این کار را نداد. 
این بیداری منطقه از خون مطهر شــهدا 
اســت. شــهدای مدافع حرم که در جای 
جای منطقه خونشــان بــه زمین ریخته 
شده است. وی افزود: ممکن است دشمن 
دســت نشــاندگانی را در منطقه سر کار 
بگذارد ولی بیداری از بین رفتنی نیســت. 
ممکن است در یک منطقه فتنه کنند ولی 
جهل زدایی از بین رفتنی نیســت. شهید 
سلیمانی جمهوری اسلامی را حرم می داند 
و معتقد اســت اگر این حــرم بماند حرم 
های دیگر آسیب نخواهد دید اما اگر حرم 

جمهوری اسلامی آسیب ببیند همه حرم 
ها آسیب خواهد دید پس او ۴۰ است که 
مدافع حریم حرمی است که به نام حسین 
بن علی و به نام اجرای دین و آموزه های 
دینی برپا شده اســت. رئیس قوه قضائیه 
تصریح کرد: ایدئولــوژی مقاومت جریان 
ســلطه و اســتکبار را به هم ریخته است. 
مقاومــت و ایســتادگی کاری کــرده که 
دشمن دچار استیصال شــده است. ترور 
حاج قاسم نشان از استیصال دشمن است 
نه نشانه دست برتر بودن او و مقاومت اتاق 
فکر کفــر و الحاد را منهدم کرده اســت. 
آیت الله رئیســی با بیان اینکه حاج قاسم 
ســلیمانی تولید قــدرت در منطقه کرد 
و قدرتی که در منطقه ایجاد شــد هرگز 
نباید به ســردی بگراید، اپهار داشت: او به 
دنبــال خلوتی بود که بــا امام رضا حرف 
بزند و از ایشــان اســتمداد کمک بطلبد. 
یکی از ویژگی ها و رفتار سردار سلیمانی 
تضرع و دعا و ســلوک الهی بود.وی افزود: 
خالقان داعش و القاعــده با ترور قهرمان 
مبارزه بــا تروریســم در منطقه و جهان 
تصور می کردند که جریان مقاومت سست 
می شــود اما این پیــام را دریافت کرد که 
به هیچ عنــوان نمی توانند خالقان داعش 
با ترور ســرداران ما و شــهید ســلیمانی 
مقاومت را ســرد کنند. امروز بیش از هر 
زمانی پافشاری در برابر دشمنان در مردم 
منطقه وجود دارد و روح سردار سلیمانی 
بیــش از پیش روحیه مقاومت را در مردم 
منطقه به جوشــش درآورده و بیدار کرده 
اســت.رئیس قوه قضائیه گفت: جلوه هایی 
از انتقام سخت پیدا شده است اما دشمن 
منتظر انتقام سخت باشد. انتقامی سخت 
را خواهنــد دید و آنچــه تاکنون دیده اند 
جلوه ای از انتقام بوده است. امت اسلامی 
خودش زمــان و مکان انتقــام را تعیین 
خواهد کرد اما دشــمن بداند که زندگی 
از این پس برای او ســخت تر خواهد بود 
و کیفر عاملان ایــن جنایت جلوه هایی از 
انتقام ســخت خواهد بود.آیت الله رئیسی 
متذکر شد: اخراج آمریکا از منطقه انتقام 
خون حاج قاســم خواهد بود. مگر خداوند 
از خون اباعبدالله)ع( گذشــته است که از 
خون ســردار سلیمانی بگذرد. تصور نشود 
اگر کسی در کسوت رئیس جمهور آمریکا 
به عنوان قاتل حاضر شــد در حاشیه امن 
قرار دارد. تمام کســانی  که در این ترور 
نقش داشتند در هیچ جای این کره زمین 

امنیت نخواهند داشت.

آیت الله رئیسی:

 عاملان جنایت ترور سردار سلیمانی 
دیگر در کره زمین امنیت نخواهند داشت

 آیین اعلام فراخوان جایزه 
جوان نوآور ماندگار

جایزه جوان نوآور ماندگار در نخســتین سال برگزاری مزین به نام و نشان جوانترین شهید مدافع 
حرم ســید مصطفی موســوی اســت تا در آغاز دهه پنجم و دومین گام انقلاب رویکرد مبتنی بر 
اســتمرار فرهنگ ایثــار و مقاومت را اجرا کنــد، همچنین جوانان انقلابی ای که دغدغه مســائل 

اجتماعی دارند و در جهت توسعه کشور قدم گذاشته اند شناسایی شوند.
جلســه  معرفی و اعلام جزئیات جایزه  جوان نوآور ماندگار صبح چهارشنبه با حضور رئیس دانشگاه 
آزاد اســلامی واحد تهران-غرب، دبیر جایزه، نماینده ولی فقیه و معاون فرهنگی و دانشجویی این 
دانشگاه در مجتمع پیامبر اکرم)ص( برگزار شد.پروین داداندیش رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد 
تهران غرب ضمن تســلیت شهادت حضرت فاطمه زهرا و فرا رسیدن سالگرد شهادت سردار قاسم 
سلیمانی از حضور اصحاب رسانه در این نشست خبری قدردانی کرد. داداندیش در ابتدا با اشاره به 
بیانیه گام دوم انقلاب گفت: رهبر معظم انقلاب در این بیانیه فصل جدید حیات جمهوری اسلامی 
ایران را با توصیه هایشــان تبیین می کنند. وی در ادامه افزود با توجه به این توصیه ها ما رســالت 
خود دانســتیم در دانشگاه که نهادی اســت برای آموزش و تربیت دانشجو برای تحقق بیانات مقام 
معظم رهبری گام برداریم. شناســاندن جوانان انقلابی و مومن کــه با فرمان رهبر و مقتدای خود 
از جان و مال خود می گذرند از وظایف دانشــگاه اســت. به عنوان نمونه جریان مبارزه با داعش و 
تکفیری ها به رهبری سردار قاسم سلیمانی و هدایت رهبر معظم انقلاب با استقبال جوانان مومن و 
انقلابی چه در ایران و چه در منطقه روبرو شــد. دانشگاه آزاد اسلامی مفتخر است که تعداد زیادی 
از شهدای مدافع حرم، دانشجوی دانشگاه آزاد در کل کشور بوده و ما مفتخریم که شهید مصطفی 
موسوی دانشجوی مکانیک در دانشگاه آزاد واحد تهران غرب تحصیل می کرد. در همین راستا برای 
اینکــه الگوی جوان تاثیر گــذار و آگاه را معرفی کنیم کاری جدید را آغاز کردیم و آن اهداء جایزه 
ماندگار با رویکرد نوآوری اجتماعی و با نشان عالی شهید مصطفی موسوی است. امیدواریم بتوانیم 
جوانانی را از کل کشور شناسایی کنیم که در این مسیر قدم برداشتند.داداندیش رئیس جایزه جوان 
نوآور ماندگار خاطرنشــان کرد، ما به دنبال این هســتیم که این پیام را به گوش همه جوانانی که 
خود را در تراز این جایزه می دانند برســانیم، انشاالله در سایت جایزه ثبت نام کنند و مورد ارزیابی 
قرار بگیرند. این جایزه به صورت کشوری است و در سطح هر استان نفرات برتر شناسایی و ارزیابی 
می شوند و در سطح کشور به یک نفر به عنوان جوان نوآور ماندگار نشان عالی شهید موسوی داده 
خواهد شد. به برکت روح شهید سردار سلیمانی، شهدای مدافع حرم، شهدای هسته ای و  شهدای 
انقلاب این جایزه بتواند منشا اثر شود و بتواند تحول اجتماعی و جریان سازی را در راستای پیشبرد 
آرمان ها و اهداف انقلاب اســلامی قدم بردارد. در ادامه این نشســت دکتر امین پیرمحمدزاده دبیر 
جایزه با اشــاره به اینکه ســازماندهی نوآوری های اجتماعی نسل جوان رکن اساسی در دستیابی 
به توســعه پایدار کشور است گفت: در همین راســتا جایزه جوان نوآور ماندگار با امید و ایمان به 
برکات جریان سازی نوآوری شکل گرفت. این جایزه در نخستین سال برگزاری مزین به نام و نشان 
جوانترین شــهید مدافع حرم اســت تا در آغاز دهه پنجم و دومیــن گام انقلاب رویکرد مبتنی بر 
اســتمرار فرهنگ ایثار و مقاومت را اجرا کنیم. ما در جایزه جوان نوآور و ماندگار مسئولانه  تلاش 
خواهیم کرد بســتری را فراهم کنیم تا هم روایت پذیری و بازتولید اندیشــه شهید سید مصطفی 
موســوی و همین طور شــهدای جوان مدافع حرم را باز تولید کنیم و هم اینکه جوانان انقلابی ای 
که دغدغه مسائل اجتماعی دارند و در جهت توسعه کشور قدم گذاشته اند را شناسایی کنیم. این 
نوآوری اجتماعی در علم و پژوهش معنویت و اخلاق در اقتصاد و در سبک زندگی استقلال و آزادی 
و عزت ملی اســت که همه اینها یک زیر محورهای خواهد داشــت که در حوزه دانش و فناوری در 
حوزه فرهنگ جهادی مســائل دینی و ملی در حوزه تحقق شعار سال ابلاغی مقام معظم رهبری و 
حوزه های مختلف و مسائل نوظهور و مجازی را که افراد برای حل مشکلاتی که هست را حل کرده 
باشم نشان شهید موســوی را تقدیمشان خواهیم کرد.شرکت کنندگان می توانند مستنداتشان را 
در ســایت javanprize.org به صورت متمرکز بارگذاری کنند. بعد از پایان مهلت ارسال آثار 

این مستندات در چهار مرحله داوری خواهد شد.
۱- ارزیابی اولیه که در دبیرخانه انجام خواهد شــد. ۲- ارزیابی علمی که توســط اساتید متخصص 
در این حوزه و اعضای هیئت علمی دانشــگاه انجام خواهد شــد. ۳- کمیته های داوری استانی ۴ 

کمیته های داوری در سطح ملی
در این جایزه در دو سطح دانشجویی و آزاد از نوآوران کشور استقبال خواهیم کرد . در سطح آزاد 
جوانان ۱۸ تا ۳۵ سال می توانند شرکت کنند، در این بخش محدودیت ملیت وجود دارد اما هیچ 
محدودیت مذهبی که مورد تایید نظام جمهوری اسلامی است وجود ندارد. اما در سطح دانشجویی 
برای شــرکت در این جایزه هیچ محدودیت مذهبی و ملیتی که مورد تایید نظام جمهوری اسلامی 
اســت وجود ندارد. آثار ارسال شده در ۸ شــاخص: خلاقیت و نوآوری، معنویت و اخلاق، مباحث 
علمی و محتوایی، مشارکت و شبکه سازی، اثرگذاری در کیفیت زندگی، چشم انداز انقلابی، پایداری 
و قانون پذیری در جایزه جوان نوآور ماندگار ارزیابی خواهد شــد. طرح جریان ســازی نوآوری حل 
مشــکلات اجتماعی اســت. ما در این طرح حل سه بخش از افرادی را که در حوزه نوآوری فعالیت 
کرده اند تحت پوشــش قرار خواهیم داد، یکی بخش ثبت مشــکل اجتماعی اســت ،افرادی که در 
مناطق مختلف زندگی می کنند و مشــکلات اجتماعی منطقه خود را می توانند در ســایت جایزه 
جوان نوآور ماندگار ثبت کنند . از طریق شــبکه همکاران ما در بخش جایزه مثل صندوق فناوری 
و شکوفایی ریاست جمهوری یا معاونت علمی ریاست جمهوری افراد خلاق و نوآور به شرکت های 
استارتاپی معرفی می شوند تا مشکل اجتماعی را حل کنند. دوم ثبت نوآوری اجتماعی است، کسی 
که نتواند کار استارتاپی انجام دهد  اما ایده دارد که آن شخص میتواند ایده خود را در سایت جایزه 
ثبت کند و ما به شــرکت های استارتاپی و به افراد مختلف معرفی کنیم تا به صورت مشترک این 
کار را انجام دهند. ســوم بحث نیاز به شتابدهی است، افرادی که نوآوری و  فعالیت های اجتماعی 
انجام داده اند اما اثر گذار نبوده ما با معرفی به شتاب دهنده هایی که در زیر مجموعه معاونت علمی 

و صندوق نوآوری هستند تلاش میکنیم در مسیر موفقیت یاری رسان آنها باشیم.

بیتکوین باز هم رکورد زد

بیتکوین در ادامه رکوردشکنی هایش به بالای 
۲۸ هزار دلار رســید. به گزارش ایسنا به نقل از 
ســی ان بی سی، بیت کوین ســرانجام نه تنها 
جایگاه خود را در کانال ۲۷ هزار دلاری تثبیت 
کرد بلکه به لطــف ورود تقاضاهای جدید برای 
نخستین بار به کانال ۲۸ هزار دلار نیز وارد شد.  
بازدهــی هفتگی محبوب تریــن ارز دیجیتالی 
جهان به مثبت ۱۹.۸۸ درصد رسیده است. طی 
۲۴ ساعت گذشته بیت کوین با ثبت صعود ۷.۱۷ درصدی به ۲۸ هزار و ۵۰۰ دلار رسید. بالاترین 
رکورد ثبت شده ارزش بیت کوین مربوط به روز ۳۰ دسامبر سال ۲۰۲۰ بوده که در آن این ارز به 
قیمت ۲۸ هزار و ۵۰۰ دلار رسید. رکورد قبلی این ارز مربوط به روز ۲۷ دسامبر سال ۲۰۲۰ بوده 

که در آن این ارز به قیمت ۲۷ هزار و ۲۷۳ دلار رسید.

اذان ظهر:۱۲:۰۸
غروب آفتاب:۱۷:۰۲

اذان مغرب:۱۷:۲۲
نیمه شب:۲۳:۲۳

اذان صبح فردا:۰۵:۴۵
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۴

بازار سرمایه هفته گذشته در حالی روندی 
نوســانی و نزولی داشت که کارشناسان 
براین باورند همه شرایط برای صعود این 
بازار فراهم است و دلیل حرکت نوسانی 
و نزولی بازار سرمایه بیشتر خارجی است 
تا داخلی. به گزارش ایسنا، شاخص کل 
بورس در حالی که در هفته های گذشته 
دوباره تا کانال یک میلیون و ۵۰۰ هزار 
واحد صعود کرده بود، طی هفته جاری 
رونــدی نزولی به خود گرفت و به کانال 
یک میلیون و ۳۰۰ هزار واحد عقب گرد 
کرد به طوری که شــاخص کل این بازار 
در روز شــنبه بیش از ۲۴ هــزار واحد 
کاهــش یافت و در رقــم یک میلیون و 
۴۲۳ هــزار واحد ایســتاد. این در حالی 
است که شاخص کل با معیار هم وزن در 
این روز افزایشــی بود و رقم ۴۷۳ هزار و 
۵۴۶ واحد را ثبت کرد. روز یکشنبه روند 
کاهشی شاخص بورس ادامه داشت و این 
شاخص با حدود ۴۵۰۰ واحد کاهش رقم 
یک میلیون و ۴۱۹ هــزار واحد را ثبت 
کرد. شاخص کل با معیار هم وزن نیز در 

این روز کاهشــی بود و با بیش از ۱۲۰۰ 
واحد کاهش به رقــم ۴۷۲ هزار و ۱۴۱ 
واحد رسید. در روز دوشنبه اما شاخص 
بورس روندی صعودی داشت به طوری 
که با ۱۸ هزار و ۱۲۱ واحد افزایش رقم 
یک میلیون و ۴۳۷ هــزار واحد را ثبت 
کرد البته روند کاهشــی شاخص کل با 
معیار هم وزن در این روز ادامه داشت به 
طوری که این شاخص با بیش از ۳۰۰۰ 
واحد کاهش به رقــم ۴۶۹ هزار و ۱۲۵ 
واحد رسید. روز سه شنبه دوباره حرکت 
شــاخص کل بر مدار نزول ادامه یافت و 
این شــاخص با ۲۵ هــزار و ۱۶۸ واحد 
کاهــش رقم یک میلیــون و ۴۱۲ هزار 
واحد را ثبت کرد. شــاخص کل با معیار 
هم وزن هــم ۳۶۵۷ واحد کاهش یافت 
و به رقم ۴۶۵ هزار و ۴۸۲ واحد رســید. 
در نهایت در روز چهارشــنبه شــاخص 
کل به کانال یک میلیــون و ۳۰۰ هزار 
واحد عقب گرد کرد و با ۱۳ هزار و ۸۵۷ 
واحد کاهش در رقم یک میلیون و ۳۹۸ 
هزار واحد ایســتاد. شاخص کل با معیار 

هم وزن نیــز ۱۷۱۹ واحد کاهش یافت 
و رقــم ۴۶۳ هــزار و ۷۱۵ واحد را ثبت 
کرد. روند کاهشی بازار سرمایه در حالی 
ادامه دارد که تحلیلگــران براین باورند 
این بازار از همه شــرایطی که باید برای 
صعود فراهم باشد برخوردار است. آنها به 
گزارش  عملکردهای شرکت های بورسی 
اشــاره می کنند که در آذرمــاه رکورد 
خوبی زده بودند. همچنین براین باورند 
قیمت های جهانی به نفع صعود بورس در 

حال افزایش است. به عقیده کارشناسان 
آنچه که باعث نوسان و کاهش شاخص 
کل بورس می شود عوامل بیرونی از جمله 
اتفاقات سیاســی اســت. آنها همچنین 
براین باورند که در هفته آینده و پس از 
این که سالگرد شهادت سردار حاج قاسم 
سلیمانی سپری شد بازار دوباره روندی 
صعودی خواهد یافت و حتی تا مرز یک 
میلیــون و ۸۰۰ هزار واحــد نیز صعود 

خواهد کرد.

آیا بورس دوباره صعودی خواهد شد؟
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سردار رضا طلایی نیک ضمن اعلام خبر آماده سازی طرحی 
بــرای حمایت از ایده ها و تحقیقات شــهید فخری زاده در 
مجلس شورای اسلامی، مکتب ســردار سلیمانی را الگویی 
بــرای آحاد مــردم و حتی دیپلمات ها دانســت. به گزارش 
خبرگزاری مهر، ســردار رضا طلایی نیک معاون حقوقی و 
پارلمانی وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح صبح امروز 
در مجله صبحگاهی »سلام سردار« رادیو مقاومت اظهار کرد: 
آشنایی من با سردار سلیمانی به ۴۰ سال قبل بر می گردد، به 
واسطه حضور در تیپ انصار الحسین قرارگاه قدس در دوران 
دفاع مقدس آشنایی با سردار سلیمانی داشتم، در سال های 
بعد از دفاع مقدس نیز چه در دوران حضور سردار سلیمانی 
در نیروی زمینی و چه در دوران فرماندهی ایشان در نیروی 

قدس ســپاه ایشان به عنوان الگو بودند و به حق لقب سردار 
دل هــا که به صورت خودجوش و مردمی به ایشــان اطلاق 
می شود برازنده حاج قاسم است. وی افزود: با توجه به وظایفی 
که وزارت دفاع در پشــتیبانی از نیروهای مسلح دارد، بخش 
قابل توجهی از نیازمندی های پشتیبانی های نیروی قدس از 
سوی وزارت دفاع انجام می شد، تأمین تجیهزات و پشتیبانی 
مورد نیاز جبهه مقاومت نیز بر اساس قراردادهای رسمی بین 
وزارت دفاع و دولت های مختلف انجام می شود. معاون حقوقی 
و پارلمانی وزارت دفــاع اعلام کرد: بخش اعظمی از وظیفه 
وزارت دفاع انجام تحقیقات برای کسب برتری نیروهای مسلح 
در میدان عمل اســت، بیش از ۹۰ درصد نیازهای نیروهای 
مســلح کشــور به صورت بومی تهیه می شود که محصول 

دانش دفاعی دانشــمندان کشور است و بخش قابل توجهی 
از این محصولات به صورت ابداعی توســط محققان داخلی 
تولید می شود. طلایی نیک با اشاره پیروزی های بزرگ سردار 
ســلیمانی خاطرنشان کرد: شهید ســلیمانی در سه جبهه 
پیروزی های بزرگی به دســت آورد، یکی در متزلزل کردن 
سلطه آمریکا و رژیم صهیونیستی در منطقه بود که برآیند 
راهبری سردار سلیمانی در تحکیم جبهه مقاومت و مبارزه 
مستقیم با گروه های تحت حمایت آمریکا ورژیم صهیونیستی 
متزلزل کردن قدرت استکبار در منطقه بود و به نحوی این 
قدرت متزلزل شد که آمریکا در یک اشتباه محاسباتی و برای 
جبران شکست هایی که در منطقه خورد بود دست به ترور 

سردار سلیمانی و ابومهدی المهندس زد.

 

مجلس درصدد تصویب طرحی برای حمایت از تحقیقات شهید فخری زاده است


